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با درود فراوان به پژوهشگران، اساتید، دانشجویان و دوست داران علم و دانش

خرسندیم که ویژه نامه همایش روز جهانی زیست شناسی، با محوریت بررسی آخرین دستاوردها در حوزه علوم زیستی، به ویژه سلول
 های بنیادی، تولیدمثل و زیست فناوری، به عنوان آیینه ای از تلاش های بی وقفه جامعه علمی کشور، پیش روی شماست.

این همایش، با هدف هم افزایی علمی و ارائه نوین ترین دستاوردها در زمینه تولیدمثل، سلول های بنیادی و زیست فناوری برگزار شد 
و بار دیگر عزم ایران اســـلامی را در مسیر پیشرفت دانش و نوآوری به نمایش گذاشت. زیســـت فناوری و سلول های بنیادی، به عنوان 
پیشروترین حوزه های علمی جهان، دریچه ای به ســـوی درمان بیماری های پیچیده و ارتقای کیفیت زندگی بشر گشوده اند و پیشرفت

 های چشمگیر در این عرصه ها، افق های جدیدی را پیش روی ما قرار داده است. 

همایش یادشده، فرصتی بی نظیر بود تا پژوهشگران و دانشمندان برجسته کشور با اشتراک گذاری یافته های نوین و تبادل تجربیات، 
گامی بلند در جهت اعتلای جایگاه علمی ایران در ســـطح جهانی بردارند. ویژه نامه حاضر، تلاشـــی اســـت برای مستندسازی لحظات 
ارزشـــمند این رویداد و بازتاب دستاوردهای ارائه شده در آن. از سخنرانی های دانشـــمندان برجسته تا مراسم تجلیل از پیشگامان این 

حوزه، هر صفحه از این مجموعه، روایتی است از تعهد و تعالی علمی.

امید است این ویژه نامه نه تنها منبعی ارزشمند برای پژوهشگران باشد، بلکه الهام بخش نسل جوان برای گام نهادن در مسیر علم و 
نوآوری گردد. در پایان، از تمامی برگزارکنندگان، ســـخنرانان، شرکت کنندگان و حامیان این همایش که با تلاش های خود این رویداد را 
به لحظه ای ماندگار در تاریخ علمی کشور بدل کردند، صمیمانه قدردانی می کنیم. باشد که این تلاش ها، بذری برای آینده ای روشن و 

سرشار از موفقیت های علمی باشد.

با احترام
محمد خانی دمنه  

دبیر انجمن علمی زیست شناسی دانشگاه قم  
سردبیر و مدیرمسئول نشریه علمی دانشجویی بیوم  

پیش گفتار ...
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معرفی همایش روز جهانی زیست شناسی ...

به مناسبت روز جهانی زیست شناسی و بزرگداشت علم زیست شناسی و همچنین بررسی پیشرفت های 
علم زیســـت شناســـی نوین، در تاریخ یکم اردیبهشـــت ماه ســـال ۱۴۰۴ همایش تخصصی با محوریت 

دستاورد های نوین در زمینه های تولید مثل، سلول های بنیادی و زیست فناوری برگزار شد.
 

این همایش با حضور پژوهشگران، اســـاتید، دانشجویان و دوتن از دانشمندان و محققان برجسته علوم 
زیســـتی، تولید مثل و زیست فناوری، دکتر محمدحسین نصراصفهانی و دکتر بیژن بمبئی  و همچنین با 

استقبال باشکوه دانشجویان در سالن شیخ مفید دانشگاه قم برگزار شد.

در این همایش که با همت دانشـــجویان انجمن علمی زیســـت شناســـی و با همکاری معاونت فرهنگی 
دانشـــگاه قم برگزار گردید، دانشجویان و اساتید شرکت کننده توانســـتند با آخرین دستاوردهای علمی در 
حوزه های تولیدمثل، سلول های بنیادی و زیست فناوری آشنا شوند و از طریق سخنرانی ها، دیدگاه عمیق 

تری نسبت به کاربردهای نوین این علوم در درمان ناباروری و سایر زمینه های پزشکی به دست آورند.

نشریه علمی تخصصی - دانشجویی بیوم٢
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سخن دبیر علمی همایش روز جهانی زیست شناسی ...

سخن دبیر علمی همایش؛ 
جناب آقای  دکتر ابراهیم چراغی

با توکل بـــه خداوند متعال و ســـپاس بیکران از ایشـــان همایش 
تخصصی بزرگداشـــت روز جهانی زیست شناســـی در دانشگاه قم 

برگزارشد.
باتوجه به شـــرایط پذیرش دانشجو در رشـــته های زیست فناوری و 
ســـلول های بنیادی در ایران، و همچنین علاقه دانشـــجویان به این 
رشـــته ها، همایش تخصصی امسال در روز جهانی زیست شناسی، با 
محوریت سلول های بنیادی و زیست فناوری و با حضور دانشمندان 

متخصص این عرصه در دانشگاه قم برگزار شد .
این همایش تخصصی، روز دوشـــنبه یکم اردیبهشت ماه ساعت ۹ 
صبح در سالن شیخ مفید دانشـــگاه قم برگزار گردید  که با استقبال 
بسیار خوبی از سوی پژوهشگران و دانشجویان زیست شناسی روبرو 
شد. شـــاید کمتر دانشـــگاهی همزمان با روز جهانی زیست شناسی، 

چنین همایش های تخصصی را برگزار کند.
هیـــچ محدودیتی بـــرای حضور قشـــرهای مختلف مـــردم در این 
همایش وجود نداشت و دانشجویان، پژوهشگران و  کادر درمانی که 
در ایـــن حـــوزه کار می کننـــد، جامعه هـــدف این همایـــش بودند. 
«همایـــش تخصصـــی بزرگداشـــت روز جهانـــی زیست شناســـی با 
محوریت دستاوردهای نوین در زمینه تولید مثل، سلو ل های بنیادی 
و زیســـت فناوری» به صورت زنده از کانال آپارات دانشگاه قم پخش 
شد. همچنین پوشش خبری مراسم توسط صداوسیمای مرکز قم 
و طیف وســـیعی از خبرگـــزاری ها ، اهمیـــت برگـــزاری همایش را 

دوچندان کرد.

آقای دکتر چراغی همچنین عنوان کردند: از دو ســـال پیش، به 
مناسبت روز جهانی زیست شناسی در دانشگاه قم برنامه هایی 
مختص این روز برگزار شده اســـت و امسال نیز به مناسبت این 
روز برنامه ای تحت عنوان «همایش تخصصی بزرگداشـــت روز 

جهانی زیست شناسی» در دانشگاه قم برگزار شد.

در ایـــن همایـــش، ما در دانشـــگاه قـــم افتخـــار میزبانـــی دوتن از 
دانشمندان و محققان برجســـته در علوم سلول های بنیادی، تولید 
مثل و زیست فناوری را داشـــتیم. از جمله دکتر  محمدحسین نصر 
ع تولید مثل، درمان ناباروری و شبیه ســـازی،  اصفهانی که در موضو

پیشتاز و موفق هستند.  
دکتر بیژن بمبئی، از دیگر دانشمندان فعال در این عرصه هستند که 
از مرکـــز ملی مهندســـی ژنتیک مهمان مـــا بودند. دکتـــر بمبئی، در 

ع  موضوعات آنزیمی و بیوشیمایی بسیار فعالیت داشته اند و موضو
مورد بررسی ایشان در این همایش، زمینه های جدید و نوین در علم 
زیست شناسی و پروژه های مختلف در این زمینه، با محوریت  از ژن تا 

صنعت بود.

اولیـــن هـــدف از برگـــزاری ایـــن همایش آشـــنایی دانشـــجویان با 
متخصصان و دانشمندان حوزه های سلولهای بنیادی، تولید مثل و 
زیســـت فناوری بود. آشـــنایی با آینده رشته زیســـت شناسی برای 
دانشـــجویان و اســـتفاده از این علم در صنعت نیـــز از دیگر اهداف 

برگزاری این همایش بود.

با اشاره به اینکه استان قم، به عنوان قطب درمان ناباروری در کشور 
شـــناخته می شـــود و از کشـــورهایی همچـــون عراق، پاکســـتان، 
افغانستان، ترکیه و دیگر کشورهای همسایه، بیماران زیادی هرساله 
برای درمان به قم سفر می کنند؛ شفا خواستن جهت درمان بیماری، 
به دلیل وجود بارگاه مطهر حضـــرت فاطمه معصومه(س) نیز یکی 

دیگر از دلایل مراجعه این بیماران به استان قم است.

در پایـــان به عنـــوان دبیر علمـــی همایش از حضور تمامی اســـاتید 
مهمان، شـــرکت کنندگان و عاشـــقان به علم و دانـــش، و همچنین 
اعضای دانشـــجویی انجمن علمی زیســـت شناســـی و کادر اجرایی 

برگزاری همایش صمیمانه تشکر میکنم. 
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در ابتدای همایش ، جناب آقای دکتر رضا شیخ اکبری مهر به عنوان مدیر گروه زیست شناسی دانشگاه قم طی سخنانی در جهت پاسداشت 
روز جهانی زیست شناسی و علم زیست شناسی ، ضمن خوش آمد گویی به مهمانان محترم حاضر در جلسه و با اشاره به اهمیت برگزاری این 

همایش و بزرگداشت این روز مهم متن ذیل را جهت ا نهادن به علم زیست شناسی و جایگاه یک زیست شناس قرائت فرمودند.

بسم الله الرحمن الرحیم

 با عرض سلام و ادب و خیرمقدم خدمت اساتید و دانشجویان محترم. امروز گرد هم آمده ایم تا روزی را پاس بداریم که به نام زیست 
شناس، این عاشق خاموش و بی ادعای حیات مزین شده است. روزی برای بزرگداشت آنان که با نگاه موشکافانه و دل پرسشگر خود، 
ژرفای زندگی را می کاوند و از رمز و راز حیات پرده بر میدارند. امروز فرصتی است برای نگریستن از پنجره زیست شناسی به پهنه هستی. 
علمی که با هر نگاهش نقاب از چهره ی راز های آفرینش برمیدارد. نگاهی که جهان را نه در قالب ماشین که به صورت یک موجود زنده 
و پیچیده میبیند. علم زیست شناسی در عرصه های گوناگونی به زندگی بشر معنا بخشیده؛ در پزشکی راه را برای درمان بیماری ها 
هموار کرده، در کشاورزی بذر های مقاوم به خشکسالی آفریده، در ژنتیک دریچه ای به شناخت انسان و هستی گشوده و در محیط 
زیست زنگ های خطر را برای بیدار ساختن ما به صدا در آورده. امروز در جهانی که با چالش های عظیمی رو به روست؛ از گرمایش 
زمین گرفته تا انقراض گونه ها، ما بیش از هر زمان دیگری به این علم و صدای زیست شناسان نیازمندیم. زیست شناس نه تنها یک 
پژوهشگر، که نگهبان خردمند حیات است. چه با شکوه است رسالتی که بر دوش دارد، فهم زندگی و صیانت از آن. سخن ما امروز این 
و  تعهد  یک  بودن  شناس  زیست  است.  هستی  به  عشق  و  مسئولیت  انتخاب  است؛  دانایی  انتخاب  بودن  شناس  زیست  که  است 
دانش  چنین  که  نرود  یادمان  گذار،  سیاست  چه  و  پژوهشگر  چه  دانشجو،  چه  و  استاد  چه  مسیر  این  در  که  باشد  است.  رسالت 

ارزشمندی وقتی معنا پیدا میکند که در خدمت صلح، سلامت و پایداری حیات بر این سیاره باشد. 

(در پایان با تمام وجودم سر تعظیم فرود می آورم در برابر همکارانم، پیشکسوتان فرهیخته ای که چراغ علم را روشن نگه داشته اند و 
دانشجویان مشتاقی که در پی کشف ناشناخته ها خستگی ناپذیر گام برمیدارند.) 

روز زیست شناسی برهمه شما مبارک. زنده باد زیست شناسی، زنده باد زندگی.

سخنرانی مدیرگروه محترم زیست شناسی؛
جناب آقای دکتر رضا شیخ اکبری مهر

گزارش جامع مراسم ...

نشریه علمی تخصصی - دانشجویی بیوم٤
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سخنرانی دکتر بیژن بمبئی
گزارش جامع مراسم ...

پس از سخنرانی آقای دکترشیخ اکبری از استاد گرانقدر، جناب آقای 
دکتر بمبئی برای سخنرانی دعوت به عمل آمد. ایشان یکی از زیست
 شناسان پرافتخار کشور بوده که دارای تحصیلات دکترای بیوشیمی 
و بیولوژی مولکولی از آلمان و فوق تخصص آنزیم شناسی از آمریکا 
هســـتند و در این بخش از برنامه به بررســـی اهمیت و ظرفیت های 
زیست شناســـی پرداختند. دکتـــر بمبئی با هدف انگیزه بخشـــی به 
دانشجویان، علم زیست شناسی را نه پایان راه، بلکه آغاز مسیری پر 
از فرصت های نو توصیف کرد و بر این باور بود که انتخاب این رشـــته 
حتی اگر از سرناچاری بوده باشد، اما می تواند به موفقیت های بزرگ 

منجر شود.

زیست شناســـی را علمی تعریف کردند که ساختار، عملکرد،  ایشان 
رشد، تکامل و انتشـــار موجودات زنده را بررسی می کند و از ویروس
 های نانومتـــری تا موجودات عظیـــم مانند شـــبکه های درختی ۲۵ 
هکتـــاری را در بر می گیرد. این علم از مولکول های ســـاده مانند آب 
ع  ع شـــده و به جوامع زیستی و بیوسفر می رســـد. با وجود تنو شرو
زیستی گسترده، وحدت وجودی در منشأ موجودات و مولکول هایی 

مانند DNA و RNA، درک عمیق تری از این علم فراهم می کند.
دکتر بمبئی به پیشـــرفت های زیست شناسی مولکولی و ظهور حوزه
و  متابولومیکـــس  پروتئومیکـــس،  ژنومیکـــس،  ماننـــد   هایـــی 
فلاکســـومیکس اشـــاره کردند که مرزهای ســـنتی گیاه شناســـی، 
جانورشناســـی و میکروبیولوژی را کمرنگ کرده اســـت. این نگرش 
مولکولـــی، امکان مطالعـــه گروه های مختلف موجـــودات را بدون 
تمرکز بر یک گونه خاص فراهم کرده است. همچنین، زیست فناوری 
به عنوان گامی فراتر از زیست شناســـی پایه معرفی شـــد که با دست

 ورزی مولکولی، ارزش اقتصادی خلق می کند.
وی با ذکر مثال هایی و اشـــاره به شرکت های بیوتکنولوژی (ایلومینا، 
تنیکـــس بـــای جِنومیکس) کـــه از تعییـــن توالـــی DNA و آنزیم ها 
ســـودهای میلیارد دلاری کســـب می کنند، خاطر نشـــان کردند که 
زیست شناسی می تواند ثروتی تجدیدپذیر تولید کند، برخلاف منابع 
محدودی ماننـــد نفت و گاز. تولید آنتی بادی هـــای نوین برای درمان 
بیماری هایی مانند هموفیلی و یا اسیدسیتریک و اسیدهای آمینه در 
صنایع غذایی و دارویی، از دیگر نمونه های کاربردی زیســـت فناوری 
هستند. سخنران، دانشـــجویان را به ایده پردازی و تشکیل استارتاپ
 های زیستی تشویق کرد و همچنین تأکید داشتند که ذهن خلاق آن
 ها می تواند با بهره گیری از مفاهیم پایه زیست شناسی، نوآوری های 

سودآور ایجاد کند.

در پایـــان، دکتر بمبئی با نقل قولی از حضرت علـــی (ع) مبنی بر لزوم 
کاربردی بودن علم، بر اهمیت تبدیل دانش به فناوری و خلق ارزش 
برای جامعه تأکید کردند و زیست شناســـی را رشـــته ای بـــا آینده ای 

روشن و فرصت های بی شمار دانستند.
پیشرفت های نوین زیست شناسی، از ژن تا بازتولید
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گزارش جامع مراسم ...

دکتر محمدحسین نصر اصفهانی درآغاز صحبت های خود با تقدیر و 
تشکر از زیست شناسان ، آن هارا به عاشقان تشبیه کرد و نیز علم زیست 
شناسی را به اتاقی تاریک تشبیه نمود که همواره دانشمندان چیز هایی 

که نمی توانند به صورت عینی مشاهده کنند را کشف می کنند. 
وی افزود تولید مثـــل یکی از مهم ترین اهـــداف موجودات زنده به 
شـــمار می رود و همواره ما انســـان ها نیز خواستار تکثیر نسل خود 
هســـتیم . در زمان های قدیم، وقتی بارداری اتفاق نمی افتاد فرض را 
ع می گذاشـــتند که مورد غضب و خشـــم خداوند قرار  بر این موضو
گرفته اند، امـــا در تمدن مصـــر نازایی همواره یک علت و مشـــکل 
بیولوژیک شـــمرده می شد . ایشان به این مســـئله اشاره کردند که 
قرآن کریم از ١٤٠٠ ســـال پیش بیولوژی را قدم به قدم تفسیر نموده و 
بـــا وجود مورد هدف بودن بانـــوان در اجتماع ، قـــرآن علت نازایی را 

جفت زن و مرد شمرده است . 
١٠ تا ١٥ درصد زوج ها با مشکل ناباروری دست و پنجه نرم می کنند و 
همچنین دومین علت طلاق در کشـــور به مشـــکل نازایی زوج ها 

مربوط می شود . 
مشـــکلات نازایی به ٤ دسته تقسیم می شود: بخشـــی به بانوان ، 
بخشـــی به آقایان ، بخشـــی هم به هردو و درصـــدی هم علت های 

ناشناخته ای دارد .
دکتر نصر اصفهانی تخصـــص حوزه کاری خـــود را در زمینه ناباروری 
مردان مط نمودند و در این قســـمت به بررســـی علـــل ناباروری 
زوجین پرداختند : ناباروری مردان به علت مشـــکلاتی مثل کاهش 
تعداد اسپرم و بی حرکتی اسپرم می باشد که دلایل آن ها می تواند 
اختلالات هورمونی ، سبک زندگی ناسالم ، تغذیه نامناسب و.. باشد 
کـــه تاثیر منفی زیادی بر بدن دارد و همچنین بســـیاری از بیماری ها 

مثل سرطان و ناباروری به تغذیه نامناسب مرتبط است .

ایشان با اشاره به اولین لقاح آزمایشگاهی که درسال ١٩٧٨ میلادی 
در دانشـــگاه کمبریج صورت گرفـــت و حاصل آن یـــک دختر به نام 
لوییس براون شد، اذعان داشتند که این دستاورد، بزرگترین اتفاق در 

علم زیست شناسی و حوزه تولید مثل آن دوره بود . 
در ایران و در ســـال١٩٩٠به همت دکتر افلاطونیـــان ، دکتر کریم نیا و 
دکتر الحســـنی، اولین فرزند حاصل از IVF  به نام نفیسه به دنیا آمد. 
اولین فریز جنین، در ســـال ١٩٨٤در اســـترالیا انجام شد و همچنین 

اولین جنین حاصل  از فریز در ایران، در سال ١٩٩٦ به دنیا آمد.
به گفتـــه دکترنصراصفهانی در مجموعه رویـــان اصفهان ٣٠٠ الی ٤٠٠ 
هزار جنین در ١٥٠ تانک ازت نگه داری شده و تحت مسئولیت ایشان 
قرار دارد . این مجموعه، موفق به تولد نوزادانی شده که بالای ١٤ سال 

به صورت  فریز تحت مراقبت بودند.
بعد از ایجاد IVF  مشکل بارداری زنان تقریبا برطرف شد ولی در ادامه 
مشکل ضعیف بودن اســـپرم که توانایی انجام لقاح را ندارد، توسط 
تکنیک ICSi و در سال ١٩٩٢ به صورت اتفاقی کشف و برطرف گردید. 
در این روش، به نوعی اســـپرم به داخل تخمک تزریق شد. همچنین 
این روش برای اولین بار موجب تولد نوزادی گشـــت که در١٤ ژانویه 
١٩٩٢ متولد شـــد. اما اولین فرزند متولد شـــده حاصل از بیوپســـی 

بیضه و استخراج مستقیم اسپرم، در سال ١٩٩٦ به دنیا آمد.
در ایران، اولین نوزاد حاصل از میکرواینجکشـــن (ICSi)، در یزد و 

نیز دومین نوزاد در رویان تهران به دنیا آمد. 
ایشـــان، افزودند که ایران رتبه اول در زمینه تحقیقات فعال ســـازی 
تخمک را در مجله علمی Scientometrics دارد که گویای فعالیت 

زیاد محققان ایرانی می باشد .

Sex selection   و PGD ، روش هـــای دیگری هســـتند که امروزه 
برای درمان ناباروری اســـتفاده می شوند. اولین فرزند حاصله از این 
روش در سال ٢٠٠٤ در رویان به دنیا آمد. همچنین تا به امروز با کمک 
تکنیک PGD بیش از ١٠٠ فرزند برای افـــراد با بیماری های مختلف از 

سخنرانی دکتر محمدحسین نصر اصفهانی
سلول های بنیادی و دینامیک تولید مثل، چالش ها و دستاوردها

جمله بیماری های ایمنی، به کمک این مرکز متولد شـــده است. اما 
امروزه میتوان با کمک تکنیک NGS  جنین هایی ســـالم را انتخاب و 

منتقل کرد.
تکنیک شبیه ســـازی در ایران، زمانی انجام شد که ایران مورد تحریم 
های متعدد از ســـوی ســـازمان ملل قرار گرفته بود که این دستاورد، 

موجب افتخار کشور ایران در جامعه بین الملل بود.

دکتر نصراصفهانی در ادامه توضیحاتشـــان در مورد تست ها و روش 
هایی ســـخن گفتند که برای تشخیص و غربال اسپرم هایی که دچار 
شکســـتگی کد ژنتیکی شده اند ، به کار می رود . با توجه به این که ٥٠ 
درصد از ژنوم آینده جنین توسط اسپرم پدر منتقل می شود، اگر کد 
های ژنتیکی اسپرم شکسته باشد ، جنین  رشد نمی کند یا در نهایت 
سقط شده و یا باعث بیماری هایی مثل اوتیسم می شود. همچنین 
هر چه میزان شکســـت اســـپرم بیش تر باشـــد، موفقیت IVF نیز 

کاهش پیدا می کند. 

امروزه روش هایی نوینی برای تشخیص اسپرم وجود دارد :
اســـپرم توانایی چسبیدن به هیالورونیک اســـید را داراست بنابراین 
اســـپرم های خوب و بد را می توان بر اساس چسبنگی به هیالورنیک 

اسید جدا کرد. 
اســـپرم های خوب بار منفی دارند، اســـپرم های با بار منفی به لوله 
آزمایـــش حاوی بار مثبت می چســـبند و از این طریـــق امکان تفیک 
اســـپرم های خوب به وجود می آید. به دلایلـــی نا معلوم خانم ها در 

این روش بیشتر فرزند دختر باردار می شوند . 
اگر اسپرم را در محیطی نیمه اسمولار قرار دهیم ، بعضی از اسپرم ها 
دمشـــان کاملا باد می کند که محققان نشان داده اند که این اسپرم 

ها میزان شکست متفاوتی با اسپرم های دیگر دارند.
روش دیگر ذکر شده ، جدا کردن اسپرم بر اساس آنتی بادی است. 

تمامی روش های ذکر شـــده با جدا کردن اســـپرم با کیفیت موجب 
افزایش امکان باروری می گردد.

به گفته دکتر نصراصفهانی از جمله کار هایی که در پژوهشگاه انجام 
شـــد، فریز کردن قســـمت هایی از بافت تخمدانی برای کسانی که 
تحت شـــیمی درمانی یا رادیوتراپی قرار دارند می باشـــد، زیرا ذخیره 
تخمدانی آنها تحت شیمی درمانی یا رادیوتراپی از بین می رود که بعد 
از اتمـــام دوره درمانی از بافت های خود اســـتفاده کـــرده و بارداری 

حاصل می شود .

امروزه در علم زیســـت فناوری، نانوربات هایی ایجاد شده است که 
اســـپرم را به داخل تخمک هدایت می کنـــد و همچنین علم هوش 
مصنوعی می تواند بدون رنگ آمیزی اسپرم و با کمک نرم افزار های 
AI اسپرمی را انتخاب کند که از ســـلامت بالایی برخوردار بوده و کم 

ترین میزان شکست را داشته باشد.
دکتر نصراصفهانـــی تکنیک AI را یکی از گســـترده ترین تکنیک های 
مورد استفاده در مراکز ناباروری شمرد که اسپرم ها را با ویژگی هایی 

مثل حرکت و شکل می تواند غربال کند .

وی ویرایش ژنوم را یکی از آینده های علم شـــمرد و به توصیه ایشان 
فضاهای بین رشته ای بهترین فضا برای پیشرفت و کسب موفقیت 
در حوزه علم می باشد و همچنین ارتقای مهارت انجام کار گروهی در 
کسانی که به دنبال فعالیت در زمینه های تحقیقاتی هستند ، یکی از 

کلیدی ترین فاکتور ها به شمار می آید .
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دکتر محمدحسین نصر اصفهانی درآغاز صحبت های خود با تقدیر و 
تشکر از زیست شناسان ، آن هارا به عاشقان تشبیه کرد و نیز علم زیست 
شناسی را به اتاقی تاریک تشبیه نمود که همواره دانشمندان چیز هایی 

که نمی توانند به صورت عینی مشاهده کنند را کشف می کنند. 
وی افزود تولید مثـــل یکی از مهم ترین اهـــداف موجودات زنده به 
شـــمار می رود و همواره ما انســـان ها نیز خواستار تکثیر نسل خود 
هســـتیم . در زمان های قدیم، وقتی بارداری اتفاق نمی افتاد فرض را 
ع می گذاشـــتند که مورد غضب و خشـــم خداوند قرار  بر این موضو
گرفته اند، امـــا در تمدن مصـــر نازایی همواره یک علت و مشـــکل 
بیولوژیک شـــمرده می شد . ایشان به این مســـئله اشاره کردند که 
قرآن کریم از ١٤٠٠ ســـال پیش بیولوژی را قدم به قدم تفسیر نموده و 
بـــا وجود مورد هدف بودن بانـــوان در اجتماع ، قـــرآن علت نازایی را 

جفت زن و مرد شمرده است . 
١٠ تا ١٥ درصد زوج ها با مشکل ناباروری دست و پنجه نرم می کنند و 
همچنین دومین علت طلاق در کشـــور به مشـــکل نازایی زوج ها 

مربوط می شود . 
مشـــکلات نازایی به ٤ دسته تقسیم می شود: بخشـــی به بانوان ، 
بخشـــی به آقایان ، بخشـــی هم به هردو و درصـــدی هم علت های 

ناشناخته ای دارد .
دکتر نصر اصفهانی تخصـــص حوزه کاری خـــود را در زمینه ناباروری 
مردان مط نمودند و در این قســـمت به بررســـی علـــل ناباروری 
زوجین پرداختند : ناباروری مردان به علت مشـــکلاتی مثل کاهش 
تعداد اسپرم و بی حرکتی اسپرم می باشد که دلایل آن ها می تواند 
اختلالات هورمونی ، سبک زندگی ناسالم ، تغذیه نامناسب و.. باشد 
کـــه تاثیر منفی زیادی بر بدن دارد و همچنین بســـیاری از بیماری ها 

مثل سرطان و ناباروری به تغذیه نامناسب مرتبط است .

ایشان با اشاره به اولین لقاح آزمایشگاهی که درسال ١٩٧٨ میلادی 
در دانشـــگاه کمبریج صورت گرفـــت و حاصل آن یـــک دختر به نام 
لوییس براون شد، اذعان داشتند که این دستاورد، بزرگترین اتفاق در 

علم زیست شناسی و حوزه تولید مثل آن دوره بود . 
در ایران و در ســـال١٩٩٠به همت دکتر افلاطونیـــان ، دکتر کریم نیا و 
دکتر الحســـنی، اولین فرزند حاصل از IVF  به نام نفیسه به دنیا آمد. 
اولین فریز جنین، در ســـال ١٩٨٤در اســـترالیا انجام شد و همچنین 

اولین جنین حاصل  از فریز در ایران، در سال ١٩٩٦ به دنیا آمد.
به گفتـــه دکترنصراصفهانی در مجموعه رویـــان اصفهان ٣٠٠ الی ٤٠٠ 
هزار جنین در ١٥٠ تانک ازت نگه داری شده و تحت مسئولیت ایشان 
قرار دارد . این مجموعه، موفق به تولد نوزادانی شده که بالای ١٤ سال 

به صورت  فریز تحت مراقبت بودند.
بعد از ایجاد IVF  مشکل بارداری زنان تقریبا برطرف شد ولی در ادامه 
مشکل ضعیف بودن اســـپرم که توانایی انجام لقاح را ندارد، توسط 
تکنیک ICSi و در سال ١٩٩٢ به صورت اتفاقی کشف و برطرف گردید. 
در این روش، به نوعی اســـپرم به داخل تخمک تزریق شد. همچنین 
این روش برای اولین بار موجب تولد نوزادی گشـــت که در١٤ ژانویه 
١٩٩٢ متولد شـــد. اما اولین فرزند متولد شـــده حاصل از بیوپســـی 

بیضه و استخراج مستقیم اسپرم، در سال ١٩٩٦ به دنیا آمد.
در ایران، اولین نوزاد حاصل از میکرواینجکشـــن (ICSi)، در یزد و 

نیز دومین نوزاد در رویان تهران به دنیا آمد. 
ایشـــان، افزودند که ایران رتبه اول در زمینه تحقیقات فعال ســـازی 
تخمک را در مجله علمی Scientometrics دارد که گویای فعالیت 

زیاد محققان ایرانی می باشد .

Sex selection   و PGD ، روش هـــای دیگری هســـتند که امروزه 
برای درمان ناباروری اســـتفاده می شوند. اولین فرزند حاصله از این 
روش در سال ٢٠٠٤ در رویان به دنیا آمد. همچنین تا به امروز با کمک 
تکنیک PGD بیش از ١٠٠ فرزند برای افـــراد با بیماری های مختلف از 

گزارش جامع مراسم ...

جمله بیماری های ایمنی، به کمک این مرکز متولد شـــده است. اما 
امروزه میتوان با کمک تکنیک NGS  جنین هایی ســـالم را انتخاب و 

منتقل کرد.
تکنیک شبیه ســـازی در ایران، زمانی انجام شد که ایران مورد تحریم 
های متعدد از ســـوی ســـازمان ملل قرار گرفته بود که این دستاورد، 

موجب افتخار کشور ایران در جامعه بین الملل بود.

دکتر نصراصفهانی در ادامه توضیحاتشـــان در مورد تست ها و روش 
هایی ســـخن گفتند که برای تشخیص و غربال اسپرم هایی که دچار 
شکســـتگی کد ژنتیکی شده اند ، به کار می رود . با توجه به این که ٥٠ 
درصد از ژنوم آینده جنین توسط اسپرم پدر منتقل می شود، اگر کد 
های ژنتیکی اسپرم شکسته باشد ، جنین  رشد نمی کند یا در نهایت 
سقط شده و یا باعث بیماری هایی مثل اوتیسم می شود. همچنین 
هر چه میزان شکســـت اســـپرم بیش تر باشـــد، موفقیت IVF نیز 

کاهش پیدا می کند. 

امروزه روش هایی نوینی برای تشخیص اسپرم وجود دارد :
اســـپرم توانایی چسبیدن به هیالورونیک اســـید را داراست بنابراین 
اســـپرم های خوب و بد را می توان بر اساس چسبنگی به هیالورنیک 

اسید جدا کرد. 
اســـپرم های خوب بار منفی دارند، اســـپرم های با بار منفی به لوله 
آزمایـــش حاوی بار مثبت می چســـبند و از این طریـــق امکان تفیک 
اســـپرم های خوب به وجود می آید. به دلایلـــی نا معلوم خانم ها در 

این روش بیشتر فرزند دختر باردار می شوند . 
اگر اسپرم را در محیطی نیمه اسمولار قرار دهیم ، بعضی از اسپرم ها 
دمشـــان کاملا باد می کند که محققان نشان داده اند که این اسپرم 

ها میزان شکست متفاوتی با اسپرم های دیگر دارند.
روش دیگر ذکر شده ، جدا کردن اسپرم بر اساس آنتی بادی است. 

تمامی روش های ذکر شـــده با جدا کردن اســـپرم با کیفیت موجب 
افزایش امکان باروری می گردد.

به گفته دکتر نصراصفهانی از جمله کار هایی که در پژوهشگاه انجام 
شـــد، فریز کردن قســـمت هایی از بافت تخمدانی برای کسانی که 
تحت شـــیمی درمانی یا رادیوتراپی قرار دارند می باشـــد، زیرا ذخیره 
تخمدانی آنها تحت شیمی درمانی یا رادیوتراپی از بین می رود که بعد 
از اتمـــام دوره درمانی از بافت های خود اســـتفاده کـــرده و بارداری 

حاصل می شود .

امروزه در علم زیســـت فناوری، نانوربات هایی ایجاد شده است که 
اســـپرم را به داخل تخمک هدایت می کنـــد و همچنین علم هوش 
مصنوعی می تواند بدون رنگ آمیزی اسپرم و با کمک نرم افزار های 
AI اسپرمی را انتخاب کند که از ســـلامت بالایی برخوردار بوده و کم 

ترین میزان شکست را داشته باشد.
دکتر نصراصفهانـــی تکنیک AI را یکی از گســـترده ترین تکنیک های 
مورد استفاده در مراکز ناباروری شمرد که اسپرم ها را با ویژگی هایی 

مثل حرکت و شکل می تواند غربال کند .

وی ویرایش ژنوم را یکی از آینده های علم شـــمرد و به توصیه ایشان 
فضاهای بین رشته ای بهترین فضا برای پیشرفت و کسب موفقیت 
در حوزه علم می باشد و همچنین ارتقای مهارت انجام کار گروهی در 
کسانی که به دنبال فعالیت در زمینه های تحقیقاتی هستند ، یکی از 

کلیدی ترین فاکتور ها به شمار می آید .

٧ نشریه علمی تخصصی - دانشجویی بیوم
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مصاحبه دانشجویی ...

پس از ســـخنرانی های دکتربمبئی و دکترنصراصفهانی، مصاحبه  ای 
توسط اعضای انجمن زیست شناسی با تعدادی از دانشجویان ترتیب 
داده شـــد. در این مصاحبه دانشجویان درباره برگزاری و موضوعیت 

همایش و همچین مهمانان برنامه نظرات خود را بیان کردند:

چه چیزی در همایش بیشتر از هر چیز شما را جذب کرد؟
بیان مســـائل روز، برای مثال اینکه چطور از زیست شناسی به صنعت 
برسیم و بتوانیم آموخته هایمان را به محصول تبدیل کنیم و بحث دیگر 
هم بررسی یکی دیگر از مشکلات روز دنیا و ارائه راهکارهای نوینی برای 

درمان ناباروری بود. 
ما بعد از صحبتهای دکتر بمبئی بیشتر با علم زیست فناوری آشنا شدیم، 
همین موضوع بسیار مهم اســـت؛ زیرا این حوزه می تواند درآمدزایی 
کشور را به طور موثر تحت تاثیر قرار دهد. چه خوب است ما نیز بتوانیم 
در این زمینه اســـتعدادهایی را کشف کنیم و به جامعه معرفی نماییم 
زیرا زیست فناوری بخش مهمی از زیست شناسی است، هم به لحاظ 

درآمد و هم از نظر کارایی و تاثیر در سایر بخش ها.

چه موضوعی در این همایش از ســـخنرانی دکتر بمبئی و دکتر نصر 
اصفهانی برایتان بیشتر جالب توجه بود؟

در کل به عنوان شخصی که در این مسیر قدم گذاشته و به تازگی مسیر 
گاه شدن و اســـتفاده از تجربه  زیســـت شـــناس بودن را طی می کنم، آ
کســـانی که از قبل این مســـیر را طی کردند و تجربه های زیادی در این 
زمینه دارند بســـیار برایم مفید بود. مانند نکاتی که ســـخنرانان در این 
همایش بیان کردنـــد از جمله وجود زمینه های تحقیقاتـــی فراوان در 
زیست شناسی. به طوری که بسیاری از دانشجویان یا کسانی که مشتاق 
به یادگیری و پژوهش در حوزه زیست شناسی هستند و از این موضوع 
گاهی ندارند، می توانند با مطالعه در همان زمینه ها به ثروت برسند.  آ

این موضوعات به نظر من خیلی جالب توجه بود.

به نظر شـــما مهم ترین دســـتاوردهای علمی مط شـــده در این 
سخنرانی چه بوده است؟

 استفاده از سلول های بنیادی برای درمان ناباروری 

حضور دکتر نصراصفهانی در دانشـــگاه قم به عنوان یک دانشـــمند 
برجسته کشور را چگونه ارزیابی می کنید؟

می تواند یک قدم رو به جلو باشد تا بتوانیم از ظرفیت های مابقی اساتید 
و دانشمندان مط کشورمان استفاده کنیم. من فکر می کنم اولین 
باری است که چنین دانشمندی با چنین سطح علمی وارد دانشگاه قم 
می شـــود. اول اینکه تبریک به انجمن زیســـت شناسی بابت همچین 
حرکت بزرگی و دوم اینکه این حضور و برگزاری چنین همایشـــی باعث 
تغییر می شود، باعث میشـــود تعدادی از دانشـــجوها بتوانند با دکتر 
نصراصفهانی ارتباط گرفته و به عنوان کارتحقیقاتی از ایده های ایشـــان 

استفاده کنند. در کل حضور دکتر نصراصفهانی در دانشگاه حرکت بزرگی 
است. باز هم ممنون. از بچه های انجمن علمی زیست شناسی تشکر 

می کنم.

اگـــر بخواهید همایـــش را در یـــک جمله خلاصه کنیـــد، آن جمله 
چیست؟

اتفاقاتی که در این همایش  داد، به شرکت کنندگان کمک می کند تا در 
آینده مســـیر شـــغلی خود را انتخاب کنند و موضوعاتی را در زمینه های 
علمی و همچنین جایگاه اجتماعی و به ویژه بین المللی دنبال نمایند. 
به نظر من، مصاحبه ها و سخنرانی هایی که در چنین فضاهایی برگزار 
می شود، کمک شـــایانی به آینده جوانان در حال تحصیل خواهد کرد. 

امیدوارم که همگی موفق باشند.

حضور در همایش برای شما چه احساسی به ارمغان داشت؟
احساس خیلی خوبی دارم و به پژوهشگران کشـــورم که واقعا افتخار 

آفرین هستند خیلی افتخار می کنم.

آیا خود شما علاقه مند به فعالیت یا تحقیق در این حوزه هستید؟
بله ، مخصوصاً در حوزه ی سلول های بنیادی، زیرا یک دانش نوین و تازه 
ارائه شده اســـت. اگر ایده ای داشته باشم و یا مسیر تحقیقاتی برای ما 

هموار باشد، خود من به این حوزه علمی و رشته علاقه دارم.
در کل حوزه زیست شناسی خیلی شـــیرین است ولی امروز نسبت به 
علم زیست شناسی دریچه های خیلی بیشـــتری برایم باز شد. تمامی 

موضوعات مورد بررسی خصوصاً مبحث ناباروری بسیار جالب بود .

معرفی پروفسور محمدحسین نصر اصفهانی
پروفسور محمدحسین نصر اصفهانی، استاد برجسته گروه زیست
 شناسی پژوهشـــکده رویان جهاد دانشـــگاهی و رئیس پژوهشکده 
زیست فناوری اصفهان، از پیشـــگامان جنین شناسی بالینی در ایران 
اســـت. وی با مدرک دکتری جنین شناسی بالینی از دانشگاه کمبریج 
 ،  Bourn and Hallam انگلســـتان و سابقه فعالیت در مرکز معتبر
نقش مهمی در توسعه فناوری های نوین باروری و زیست فناوری در 
ایران ایفا کرده اســـت. یکی از برجســـته ترین دســـتاوردهای ایشان، 
هدایت پروژه شبیه سازی گوســـفند برای اولین بار در خاورمیانه بود 
که با تولد «رویانا»، نخســـتین حیوان شبیه سازی شـــده منطقه در 
ســـال ١٣٨٥ به ثمر نشســـت. این موفقیت، که مـــورد توجه رهبر 
معظم انقلاب نیز قرار گرفت، نقطه عطفی در تاریخ زیســـت فناوری 

ایران محسوب می شود.
پروفسور نصر اصفهانی همچنین در زمینه های سلول های بنیادی و 
تولد حیوانات شبیه سازی شده، پژوهش های گسترده ای انجام داده 
و مقالات متعددی در مجلات معتبر بین المللی منتشر کرده است. 
وی بنیان گذار مرکز باروری و نابـــاروری اصفهان و عضو هیئت علمی 
دانشگاه علوم پزشکی اصفهان است که با آموزش نسل های متعدد 

پژوهشگران، میراث علمی ماندگاری از خود به جای گذاشته است.

ش مراسم آیین تجلیل
مراســـم تجلیل در سالن شیخ مفید دانشگاه قم و با حضور گسترده 
شرکت کنندگان، اساتید، پژوهشگران و دانشـــجویان، برگزار شد. از 
مدعوین ویژه همایش میتوان به معـــاون محترم فرهنگی، معاون 
محترم آموزشی، مدیر محترم برنامه ریزی و آموزش ، مدیر آموزش و 
تحصیلات تکمیلی و مدیرگروه محترم زیست شناسی دانشگاه قم و 
معاون محترم پژوهشـــی دانشـــکده علوم پایه اشـــاره کرد.  مجری 
همایش در ســـخنرانی مراســـم تجلیل ، ضمـــن خوش آمدگویی به 

حضار، در اهمیت تجلیل از پروفسور نصراصفهانی و نقش ایشان در 
پیشرفت علمی کشور متن ذیل را قرائت نمود :

«یکی از شریف ترین ســـنت های علمی، پاسداشت مقام فرزانگانی 
است که با مجاهدت های خاموش و مستمر، چراغ دانش را فروزان 
نگاه می دارند. آنان  که با ذهنی روشن، دلی سرشار از تعهد و گامی 

استوار، مسیر علم را برای آیندگان هموار می سازند.
کنده  اکنون در آستانه  بخش پایانی این همایش فرخنده، با قلبی آ
از احترام و قدردانی، در محضر اســـتادی فرهیخته و دانشـــمندی 
برجســـته ایســـتاده ایم؛ جناب آقـــای دکتر محمدحســـین نصر 

اصفهانی، چهره ای درخشان در سپهر علم و پژوهش کشور.
ایشان، با سال ها فعالیت علمی در عرصه ی زیست فناوری، پزشکی 
تولید مثل و علم سلول های بنیادی، نقشی تعیین کننده در پیشبرد 
مرزهای دانش و توسعه ی زیرساخت های تحقیقاتی در کشور ایفا 
نموده اند. ثمره ی ســـال ها کوشـــش بی وقفه ی ایشان، نه تنها در 
مقالات و پروژه های ارزشمند علمی ایشان قابل روئیت است، بلکه 
نسلی از دانشـــجویان، پژوهشگران و اندیشـــمندانی است که به
 واســـطه ی هدایت علمی ایشـــان، مســـیر پژوهـــش و خدمت را 

آموخته اند.
دکتر نصر اصفهانی از جمله معدود اســـاتیدی هستند که علم را با 
اخلاق درآمیخته اند؛ پژوهش را با مســـئولیت اجتماعی پیوند زده
 اند؛ و دانش را نه برای خود، بلکه در خدمت ارتقاء سلامت، درمان 
و امید به زندگی برای انســـان ها به کار گرفته اند. ایشـــان مؤسسه
 های علمی را به جایگاهی برای شـــکوفایی تبدیل کرده اند، نه صرفاً 

ساختمان هایی برای آموزش.
سخاوت علمی، ســـعه  صدر در آموزش، تعهد به توسعه ی علمی 
کشـــور و حضور مؤثر در عرصه هـــای ملـــی و بین المللی، همگی 
بخشی از شـــخصیت والای این استاد گرانقدر است؛ شخصیتی که 
احترام جامعه دانشـــگاهی و اعتماد پژوهشگران را به درستی از آن 

خود کرده است.
امروز، در جمعی که به نام زیست شناسی و در تجلیل از علم برگزار 
شـــده، وظیفه  خود می دانیم کـــه با ادای احترام به مقام شـــامخ 

ایشان، از تلاش ها و خدمات صادقانه شان تجلیل کنیم.»

در ادامه، کلیپ کوتاهی از زندگی علمی و دستاوردهای پروفسور نصر 
اصفهانی پخش شد که شـــامل تصاویری از فعالیت های پژوهشی، 
پروژه های کلیدی و تأثیرات ایشـــان بر جامعه علمی بود. این کلیپ 
که توسط دانشجویان انجمن علمی زیســـت شناسی دانشگاه قم و 

گروه رسانه شـــهید آوینی و  با دقت و هنرمندی تهیه شده بود، مورد 
اســـتقبال گرم حضار قرار گرفت و تصویری روشن از تعهد و پشتکار 

این دانشمند عزیز ارائه داد.

اهدای جوایز و لوح تقدیر
نقطه اوج مراسم، اهدای لوح های تقدیر و هدایای ویژه به پروفسور 
نصر اصفهانی و دکتر بمبئی بود. لوح تقدیر و تابلوفرشی با ط چهره 
پروفســـور نصر اصفهانی، که از سمت  انجمن علمی زیست شناسی 
دانشگاه قم تدارک دیده شده بود، به پاس «تلاش های بی وقفه در 
پیشرفت علم و فناوری ایران» به ایشان اهدا شد. همچنین هدایای 
نفیسی به نمایندگی از جامعه علمی کشور به هر دو دانشمند تقدیم 
گردید. این لحظه با تشـــویق ایســـتاده حضار همراه بود که فضای 

سالن را سرشار از حس غرور و افتخار کرد.

نشریه علمی تخصصی - دانشجویی بیوم٨

ویژه نامه همایش روز جهانی زیست شناسی



مراسم تجلیل همایش روز جهانی زیست شناسی ...

آیین تجلیل از پروفسور محمدحسین نصر اصفهانی
در همایش روز جهانی زیست شناسی  

معرفی پروفسور محمدحسین نصر اصفهانی
پروفسور محمدحسین نصر اصفهانی، استاد برجسته گروه زیست
 شناسی پژوهشـــکده رویان جهاد دانشـــگاهی و رئیس پژوهشکده 
زیست فناوری اصفهان، از پیشـــگامان جنین شناسی بالینی در ایران 
اســـت. وی با مدرک دکتری جنین شناسی بالینی از دانشگاه کمبریج 
 ،  Bourn and Hallam انگلســـتان و سابقه فعالیت در مرکز معتبر
نقش مهمی در توسعه فناوری های نوین باروری و زیست فناوری در 
ایران ایفا کرده اســـت. یکی از برجســـته ترین دســـتاوردهای ایشان، 
هدایت پروژه شبیه سازی گوســـفند برای اولین بار در خاورمیانه بود 
که با تولد «رویانا»، نخســـتین حیوان شبیه سازی شـــده منطقه در 
ســـال ١٣٨٥ به ثمر نشســـت. این موفقیت، که مـــورد توجه رهبر 
معظم انقلاب نیز قرار گرفت، نقطه عطفی در تاریخ زیســـت فناوری 

ایران محسوب می شود.
پروفسور نصر اصفهانی همچنین در زمینه های سلول های بنیادی و 
تولد حیوانات شبیه سازی شده، پژوهش های گسترده ای انجام داده 
و مقالات متعددی در مجلات معتبر بین المللی منتشر کرده است. 
وی بنیان گذار مرکز باروری و نابـــاروری اصفهان و عضو هیئت علمی 
دانشگاه علوم پزشکی اصفهان است که با آموزش نسل های متعدد 

پژوهشگران، میراث علمی ماندگاری از خود به جای گذاشته است.

ش مراسم آیین تجلیل
مراســـم تجلیل در سالن شیخ مفید دانشگاه قم و با حضور گسترده 
شرکت کنندگان، اساتید، پژوهشگران و دانشـــجویان، برگزار شد. از 
مدعوین ویژه همایش میتوان به معـــاون محترم فرهنگی، معاون 
محترم آموزشی، مدیر محترم برنامه ریزی و آموزش ، مدیر آموزش و 
تحصیلات تکمیلی و مدیرگروه محترم زیست شناسی دانشگاه قم و 
معاون محترم پژوهشـــی دانشـــکده علوم پایه اشـــاره کرد.  مجری 
همایش در ســـخنرانی مراســـم تجلیل ، ضمـــن خوش آمدگویی به 

حضار، در اهمیت تجلیل از پروفسور نصراصفهانی و نقش ایشان در 
پیشرفت علمی کشور متن ذیل را قرائت نمود :

«یکی از شریف ترین ســـنت های علمی، پاسداشت مقام فرزانگانی 
است که با مجاهدت های خاموش و مستمر، چراغ دانش را فروزان 
نگاه می دارند. آنان  که با ذهنی روشن، دلی سرشار از تعهد و گامی 

استوار، مسیر علم را برای آیندگان هموار می سازند.
کنده  اکنون در آستانه  بخش پایانی این همایش فرخنده، با قلبی آ
از احترام و قدردانی، در محضر اســـتادی فرهیخته و دانشـــمندی 
برجســـته ایســـتاده ایم؛ جناب آقـــای دکتر محمدحســـین نصر 

اصفهانی، چهره ای درخشان در سپهر علم و پژوهش کشور.
ایشان، با سال ها فعالیت علمی در عرصه ی زیست فناوری، پزشکی 
تولید مثل و علم سلول های بنیادی، نقشی تعیین کننده در پیشبرد 
مرزهای دانش و توسعه ی زیرساخت های تحقیقاتی در کشور ایفا 
نموده اند. ثمره ی ســـال ها کوشـــش بی وقفه ی ایشان، نه تنها در 
مقالات و پروژه های ارزشمند علمی ایشان قابل روئیت است، بلکه 
نسلی از دانشـــجویان، پژوهشگران و اندیشـــمندانی است که به
 واســـطه ی هدایت علمی ایشـــان، مســـیر پژوهـــش و خدمت را 

آموخته اند.
دکتر نصر اصفهانی از جمله معدود اســـاتیدی هستند که علم را با 
اخلاق درآمیخته اند؛ پژوهش را با مســـئولیت اجتماعی پیوند زده
 اند؛ و دانش را نه برای خود، بلکه در خدمت ارتقاء سلامت، درمان 
و امید به زندگی برای انســـان ها به کار گرفته اند. ایشـــان مؤسسه
 های علمی را به جایگاهی برای شـــکوفایی تبدیل کرده اند، نه صرفاً 

ساختمان هایی برای آموزش.
سخاوت علمی، ســـعه  صدر در آموزش، تعهد به توسعه ی علمی 
کشـــور و حضور مؤثر در عرصه هـــای ملـــی و بین المللی، همگی 
بخشی از شـــخصیت والای این استاد گرانقدر است؛ شخصیتی که 
احترام جامعه دانشـــگاهی و اعتماد پژوهشگران را به درستی از آن 

خود کرده است.
امروز، در جمعی که به نام زیست شناسی و در تجلیل از علم برگزار 
شـــده، وظیفه  خود می دانیم کـــه با ادای احترام به مقام شـــامخ 

ایشان، از تلاش ها و خدمات صادقانه شان تجلیل کنیم.»

در ادامه، کلیپ کوتاهی از زندگی علمی و دستاوردهای پروفسور نصر 
اصفهانی پخش شد که شـــامل تصاویری از فعالیت های پژوهشی، 
پروژه های کلیدی و تأثیرات ایشـــان بر جامعه علمی بود. این کلیپ 
که توسط دانشجویان انجمن علمی زیســـت شناسی دانشگاه قم و 

گروه رسانه شـــهید آوینی و  با دقت و هنرمندی تهیه شده بود، مورد 
اســـتقبال گرم حضار قرار گرفت و تصویری روشن از تعهد و پشتکار 

این دانشمند عزیز ارائه داد.

اهدای جوایز و لوح تقدیر
نقطه اوج مراسم، اهدای لوح های تقدیر و هدایای ویژه به پروفسور 
نصر اصفهانی و دکتر بمبئی بود. لوح تقدیر و تابلوفرشی با ط چهره 
پروفســـور نصر اصفهانی، که از سمت  انجمن علمی زیست شناسی 
دانشگاه قم تدارک دیده شده بود، به پاس «تلاش های بی وقفه در 
پیشرفت علم و فناوری ایران» به ایشان اهدا شد. همچنین هدایای 
نفیسی به نمایندگی از جامعه علمی کشور به هر دو دانشمند تقدیم 
گردید. این لحظه با تشـــویق ایســـتاده حضار همراه بود که فضای 

سالن را سرشار از حس غرور و افتخار کرد.
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معرفی پروفسور محمدحسین نصر اصفهانی
پروفسور محمدحسین نصر اصفهانی، استاد برجسته گروه زیست
 شناسی پژوهشـــکده رویان جهاد دانشـــگاهی و رئیس پژوهشکده 
زیست فناوری اصفهان، از پیشـــگامان جنین شناسی بالینی در ایران 
اســـت. وی با مدرک دکتری جنین شناسی بالینی از دانشگاه کمبریج 
 ،  Bourn and Hallam انگلســـتان و سابقه فعالیت در مرکز معتبر
نقش مهمی در توسعه فناوری های نوین باروری و زیست فناوری در 
ایران ایفا کرده اســـت. یکی از برجســـته ترین دســـتاوردهای ایشان، 
هدایت پروژه شبیه سازی گوســـفند برای اولین بار در خاورمیانه بود 
که با تولد «رویانا»، نخســـتین حیوان شبیه سازی شـــده منطقه در 
ســـال ١٣٨٥ به ثمر نشســـت. این موفقیت، که مـــورد توجه رهبر 
معظم انقلاب نیز قرار گرفت، نقطه عطفی در تاریخ زیســـت فناوری 

ایران محسوب می شود.
پروفسور نصر اصفهانی همچنین در زمینه های سلول های بنیادی و 
تولد حیوانات شبیه سازی شده، پژوهش های گسترده ای انجام داده 
و مقالات متعددی در مجلات معتبر بین المللی منتشر کرده است. 
وی بنیان گذار مرکز باروری و نابـــاروری اصفهان و عضو هیئت علمی 
دانشگاه علوم پزشکی اصفهان است که با آموزش نسل های متعدد 

پژوهشگران، میراث علمی ماندگاری از خود به جای گذاشته است.

ش مراسم آیین تجلیل
مراســـم تجلیل در سالن شیخ مفید دانشگاه قم و با حضور گسترده 
شرکت کنندگان، اساتید، پژوهشگران و دانشـــجویان، برگزار شد. از 
مدعوین ویژه همایش میتوان به معـــاون محترم فرهنگی، معاون 
محترم آموزشی، مدیر محترم برنامه ریزی و آموزش ، مدیر آموزش و 
تحصیلات تکمیلی و مدیرگروه محترم زیست شناسی دانشگاه قم و 
معاون محترم پژوهشـــی دانشـــکده علوم پایه اشـــاره کرد.  مجری 
همایش در ســـخنرانی مراســـم تجلیل ، ضمـــن خوش آمدگویی به 

حضار، در اهمیت تجلیل از پروفسور نصراصفهانی و نقش ایشان در 
پیشرفت علمی کشور متن ذیل را قرائت نمود :

«یکی از شریف ترین ســـنت های علمی، پاسداشت مقام فرزانگانی 
است که با مجاهدت های خاموش و مستمر، چراغ دانش را فروزان 
نگاه می دارند. آنان  که با ذهنی روشن، دلی سرشار از تعهد و گامی 

استوار، مسیر علم را برای آیندگان هموار می سازند.
کنده  اکنون در آستانه  بخش پایانی این همایش فرخنده، با قلبی آ
از احترام و قدردانی، در محضر اســـتادی فرهیخته و دانشـــمندی 
برجســـته ایســـتاده ایم؛ جناب آقـــای دکتر محمدحســـین نصر 

اصفهانی، چهره ای درخشان در سپهر علم و پژوهش کشور.
ایشان، با سال ها فعالیت علمی در عرصه ی زیست فناوری، پزشکی 
تولید مثل و علم سلول های بنیادی، نقشی تعیین کننده در پیشبرد 
مرزهای دانش و توسعه ی زیرساخت های تحقیقاتی در کشور ایفا 
نموده اند. ثمره ی ســـال ها کوشـــش بی وقفه ی ایشان، نه تنها در 
مقالات و پروژه های ارزشمند علمی ایشان قابل روئیت است، بلکه 
نسلی از دانشـــجویان، پژوهشگران و اندیشـــمندانی است که به
 واســـطه ی هدایت علمی ایشـــان، مســـیر پژوهـــش و خدمت را 

آموخته اند.
دکتر نصر اصفهانی از جمله معدود اســـاتیدی هستند که علم را با 
اخلاق درآمیخته اند؛ پژوهش را با مســـئولیت اجتماعی پیوند زده
 اند؛ و دانش را نه برای خود، بلکه در خدمت ارتقاء سلامت، درمان 
و امید به زندگی برای انســـان ها به کار گرفته اند. ایشـــان مؤسسه
 های علمی را به جایگاهی برای شـــکوفایی تبدیل کرده اند، نه صرفاً 

ساختمان هایی برای آموزش.
سخاوت علمی، ســـعه  صدر در آموزش، تعهد به توسعه ی علمی 
کشـــور و حضور مؤثر در عرصه هـــای ملـــی و بین المللی، همگی 
بخشی از شـــخصیت والای این استاد گرانقدر است؛ شخصیتی که 
احترام جامعه دانشـــگاهی و اعتماد پژوهشگران را به درستی از آن 

خود کرده است.
امروز، در جمعی که به نام زیست شناسی و در تجلیل از علم برگزار 
شـــده، وظیفه  خود می دانیم کـــه با ادای احترام به مقام شـــامخ 

ایشان، از تلاش ها و خدمات صادقانه شان تجلیل کنیم.»

در ادامه، کلیپ کوتاهی از زندگی علمی و دستاوردهای پروفسور نصر 
اصفهانی پخش شد که شـــامل تصاویری از فعالیت های پژوهشی، 
پروژه های کلیدی و تأثیرات ایشـــان بر جامعه علمی بود. این کلیپ 
که توسط دانشجویان انجمن علمی زیســـت شناسی دانشگاه قم و 

گروه رسانه شـــهید آوینی و  با دقت و هنرمندی تهیه شده بود، مورد 
اســـتقبال گرم حضار قرار گرفت و تصویری روشن از تعهد و پشتکار 

این دانشمند عزیز ارائه داد.

اهدای جوایز و لوح تقدیر
نقطه اوج مراسم، اهدای لوح های تقدیر و هدایای ویژه به پروفسور 
نصر اصفهانی و دکتر بمبئی بود. لوح تقدیر و تابلوفرشی با ط چهره 
پروفســـور نصر اصفهانی، که از سمت  انجمن علمی زیست شناسی 
دانشگاه قم تدارک دیده شده بود، به پاس «تلاش های بی وقفه در 
پیشرفت علم و فناوری ایران» به ایشان اهدا شد. همچنین هدایای 
نفیسی به نمایندگی از جامعه علمی کشور به هر دو دانشمند تقدیم 
گردید. این لحظه با تشـــویق ایســـتاده حضار همراه بود که فضای 

سالن را سرشار از حس غرور و افتخار کرد.

سخنان پایانی مهمانان
پروفســـور نصر اصفهانی در ســـخنرانی کوتاه خود، ضمن تشـــکر از 
برگزارکنندگان و شـــرکت کنندگان، بر اهمیت کار تیمی در پیشـــرفت 
علمی تأکید کرد و از پژوهشگران جوان خواست تا با پشتکار و ایمان 
به توانایی های خود، در پیشـــرفت هرچه بیشـــتر علـــم و فناوری در 
کشور سهیم باشند. دکتر بمبئی نیز در سخنان خود، از حمایت های 
جامعه علمی و فرصت همکاری با پژوهشگران مستعد قدردانی کرد 
و ابراز امیـــدواری نمود که نســـل جدید با نوآوری هـــای خود، آینده 

روشنی برای کشور رقم بزند.

بازتاب و اهمیت مراسم
این مراسم نه تنها فرصتی برای قدردانی از دو دانشمند برجسته بود، 
بلکه پیامی قوی بـــه جامعه علمی و به ویژه به پژوهشـــگران جوان 
منتقل کرد: تلاش و تعهد به علم، حتی در شرایط دشوار، می تواند به 
دســـتاوردهای بزرگی منجر شـــود. حضور گســـترده دانشـــجویان و 
اســـتقبال آن ها از این مراســـم نشـــان دهنده تأثیر الهام بخش این 
رویداد بود. همچنین، پوشش رسانه ای مراسم و انتشار گزارش های 
آن در صداوسیمای استان قم و ویژه نامه نشریه علمی-دانشجویی 

بیوم ، به ماندگاری این لحظه تاریخی کمک خواهد کرد.

مراسم تجلیل همایش روز جهانی زیست شناسی ...

بیوگرافی متخصری از پروفســـور محمد حســـین 
نصر اصفهانی

در ســـال ۱۳۴۵ در شـــهر اصفهان به دنیا آمـــده ام و دوره ابتدایی و 
راهنمایی را در ایران ســـپری کرده و دوران دبیرستان را نیز در ایرلند 
شـــمالی گذراندم، ســـپس موفق به گذرانـــدن دوره لیســـانس در 
دانشـــگاه لندن و همچنین مقطع دکترا در دانشگاه کمبریچ شدم. 
اما در ادامه به ایران بازگشـــتم و در دانشـــگاه علوم پزشکی مشغول 
فعالیت شدم و سپس، توانستم پژوهشگاه رویان را پایه گذاری کنم 
و اکنون نیـــز، در مرکز نابـــاروری پویش و رویش مشـــغول فعالیت 

هستم.
از توضیحات شما متشکریم آقای دکتر

یکی از بزرگترین چالش های شـــما در این مســـیر چه 
بوده  است؟

زمینه کاری من بیشـــتر جنین شناسی است ولی همیشه به بچه ها 
میگویم که اگر شـــما بخواهید به قله ی کوه کوســـوف بروید که در 
اصفهان معروف اســـت، در حال رفتن با ســـنگ های بـــزرگ روبه رو 
خواهید شـــد و اینجا می توانید وقت بگذارید و ســـنگ هارا جابه جا 

کنید، یا وقت بگزارید و سنگ را دور بزنید!
برای رسیدن به موفقت نیاز به راهکار های جدید است، به این معنی 
کـــه اگر یک مـــاده ای وجـــود نـــدارد، پس ســـعی کنید مـــاده ای را 
جایگزینش کنید. همچنین اگر وســـیله ای وجود ندارد، می تونید از 
دیگران قـــرض بگیرید و یا با یکدیگر همکاری کنید. برای رســـیدن به 
هدف، تلاش و پشتکار لازم است و به نظر من آن چیزی که من را به 

موفقیت رسانده، پشتکار من بوده است.

سنگ اندازی در مسیر شما وجود داشته است؟
همیشه مشکلات هست ولی خب انسانی که بخواهد کاری را انجام 
دهد، ســـعی می کنـــد هوشـــمندانه فعالیت کند؛ یعنـــی طوری که 

کمترین ممانعت ها پیش روی او قرار داشته باشد.
بـــه طور مثال، اگر قصد انجام IVF را دارد، می توانید یک مرکز IVF راه 
اندازی کند ولی اگر بخواهد یک داروی جدید کشف کند، بسیار سخت 
ع کار به سمت چنین فعالیت هایی نمی روم. تر  است و من برای شرو
سعی کنید کاری را انجام بدهید که قابل انجام باشد و همه جوانب را 

از قبل بسنجید.
مـــن می توانم یک ایده بزرگ داخل ذهنم ایجـــاد کنم ولی اگر نتوانم 

انجامش بدهم درواقع ثمره ای ندارد.
وقتی ما شبیه سازی را انجام دادیم، ابزار آن داخل کشور وجود داشت 
و دکتر کاظمی آشـــتیانی حمایت مالـــی را انجام دادنـــد که با همت 

جوانان،  انجام شد.
در کل، باید ایده ای را انتخاب کنیم که قابل انجام باشد.

آدم ها هرچقدر به تحقیق هایشـــان عمق بدهند، باید مواد مصرفی 
بیشتری را در آزمایشگاه مصرف کنند.

آقای دکتر امروز ذخیره بند ناف در کشـــور رایج شده و 
درمان های مختلفی از این طریق ارائه می شود؛ توصیه 

ع چیست؟ شما در این موضو
ذخیره ســـازی بند ناف یک هزینه اولیه و یک شارژ هر ساله دارد، که 
اگر کسی می تواند این هزینه ها را متقبل شود، بهتر است که این کار 
را انجام بدهد. زیرا در آینده به احتمـــال یک در هزار اگر آن کودک به 
سرطان خون مبتلا شد و نیاز به شیمی درمانی و پیوند مغز استخوان 
پیدا کرد، این ذخیره وجود داشـــته باشـــد و بتـــوان از آن برای درمان 

استفاده کرد.

مهم ترین بیماری هایی که می توان با این روش درمان 
کرد، چه بیماری هایی هستند؟

بیماری هایی مانند تالاسمی و همچنین کسانی که ضعف سیستم 
ایمنی دارند را میتوان با پیوند مغز استخوان، درمان کرد.

چند درصد از این ذخایر استفاده شده و موثر بوده است؟
فکر می کنم از ۲۰۰ تا ۴۰۰ هزار نمونه بند ناف ذخیره شده، ۳۰۰ تا ۴۰۰ 

مورد آن تاکنون استفاده شده است.
 

به عنوان سوال آخر توصیه شما به دانشجویان چیست؟

اول اینکه در زمینه پژوهش موانع زیاد اســـت و دلسرد نشوید، دوم 
باید باید علاقه مند باشـــید، زیرا کســـی که طرز فکرش از همان ابتدا 
ع مالی باشـــد، لزوما به پول نمی رســـد. در نتیجه سعی کنید  موضو
همیشـــه کار ها را به صورت تیمی انجام دهید و در تلاش باشید تا با 

اساتید خوب و مجرب فعالیت کنید. 

بعنوان سخن آخر هم؛ 
بعضی وقت ها گذشت و صبر داشته باشید زیرا همه این موفقیت 

ها در یک شب به دست نمی آید. 
موفق باشید

نشریه علمی تخصصی - دانشجویی بیوم١٠

ویژه نامه همایش روز جهانی زیست شناسی



معرفی پروفسور محمدحسین نصر اصفهانی
پروفسور محمدحسین نصر اصفهانی، استاد برجسته گروه زیست
 شناسی پژوهشـــکده رویان جهاد دانشـــگاهی و رئیس پژوهشکده 
زیست فناوری اصفهان، از پیشـــگامان جنین شناسی بالینی در ایران 
اســـت. وی با مدرک دکتری جنین شناسی بالینی از دانشگاه کمبریج 
 ،  Bourn and Hallam انگلســـتان و سابقه فعالیت در مرکز معتبر
نقش مهمی در توسعه فناوری های نوین باروری و زیست فناوری در 
ایران ایفا کرده اســـت. یکی از برجســـته ترین دســـتاوردهای ایشان، 
هدایت پروژه شبیه سازی گوســـفند برای اولین بار در خاورمیانه بود 
که با تولد «رویانا»، نخســـتین حیوان شبیه سازی شـــده منطقه در 
ســـال ١٣٨٥ به ثمر نشســـت. این موفقیت، که مـــورد توجه رهبر 
معظم انقلاب نیز قرار گرفت، نقطه عطفی در تاریخ زیســـت فناوری 

ایران محسوب می شود.
پروفسور نصر اصفهانی همچنین در زمینه های سلول های بنیادی و 
تولد حیوانات شبیه سازی شده، پژوهش های گسترده ای انجام داده 
و مقالات متعددی در مجلات معتبر بین المللی منتشر کرده است. 
وی بنیان گذار مرکز باروری و نابـــاروری اصفهان و عضو هیئت علمی 
دانشگاه علوم پزشکی اصفهان است که با آموزش نسل های متعدد 

پژوهشگران، میراث علمی ماندگاری از خود به جای گذاشته است.

ش مراسم آیین تجلیل
مراســـم تجلیل در سالن شیخ مفید دانشگاه قم و با حضور گسترده 
شرکت کنندگان، اساتید، پژوهشگران و دانشـــجویان، برگزار شد. از 
مدعوین ویژه همایش میتوان به معـــاون محترم فرهنگی، معاون 
محترم آموزشی، مدیر محترم برنامه ریزی و آموزش ، مدیر آموزش و 
تحصیلات تکمیلی و مدیرگروه محترم زیست شناسی دانشگاه قم و 
معاون محترم پژوهشـــی دانشـــکده علوم پایه اشـــاره کرد.  مجری 
همایش در ســـخنرانی مراســـم تجلیل ، ضمـــن خوش آمدگویی به 

حضار، در اهمیت تجلیل از پروفسور نصراصفهانی و نقش ایشان در 
پیشرفت علمی کشور متن ذیل را قرائت نمود :

«یکی از شریف ترین ســـنت های علمی، پاسداشت مقام فرزانگانی 
است که با مجاهدت های خاموش و مستمر، چراغ دانش را فروزان 
نگاه می دارند. آنان  که با ذهنی روشن، دلی سرشار از تعهد و گامی 

استوار، مسیر علم را برای آیندگان هموار می سازند.
کنده  اکنون در آستانه  بخش پایانی این همایش فرخنده، با قلبی آ
از احترام و قدردانی، در محضر اســـتادی فرهیخته و دانشـــمندی 
برجســـته ایســـتاده ایم؛ جناب آقـــای دکتر محمدحســـین نصر 

اصفهانی، چهره ای درخشان در سپهر علم و پژوهش کشور.
ایشان، با سال ها فعالیت علمی در عرصه ی زیست فناوری، پزشکی 
تولید مثل و علم سلول های بنیادی، نقشی تعیین کننده در پیشبرد 
مرزهای دانش و توسعه ی زیرساخت های تحقیقاتی در کشور ایفا 
نموده اند. ثمره ی ســـال ها کوشـــش بی وقفه ی ایشان، نه تنها در 
مقالات و پروژه های ارزشمند علمی ایشان قابل روئیت است، بلکه 
نسلی از دانشـــجویان، پژوهشگران و اندیشـــمندانی است که به
 واســـطه ی هدایت علمی ایشـــان، مســـیر پژوهـــش و خدمت را 

آموخته اند.
دکتر نصر اصفهانی از جمله معدود اســـاتیدی هستند که علم را با 
اخلاق درآمیخته اند؛ پژوهش را با مســـئولیت اجتماعی پیوند زده
 اند؛ و دانش را نه برای خود، بلکه در خدمت ارتقاء سلامت، درمان 
و امید به زندگی برای انســـان ها به کار گرفته اند. ایشـــان مؤسسه
 های علمی را به جایگاهی برای شـــکوفایی تبدیل کرده اند، نه صرفاً 

ساختمان هایی برای آموزش.
سخاوت علمی، ســـعه  صدر در آموزش، تعهد به توسعه ی علمی 
کشـــور و حضور مؤثر در عرصه هـــای ملـــی و بین المللی، همگی 
بخشی از شـــخصیت والای این استاد گرانقدر است؛ شخصیتی که 
احترام جامعه دانشـــگاهی و اعتماد پژوهشگران را به درستی از آن 

خود کرده است.
امروز، در جمعی که به نام زیست شناسی و در تجلیل از علم برگزار 
شـــده، وظیفه  خود می دانیم کـــه با ادای احترام به مقام شـــامخ 

ایشان، از تلاش ها و خدمات صادقانه شان تجلیل کنیم.»

در ادامه، کلیپ کوتاهی از زندگی علمی و دستاوردهای پروفسور نصر 
اصفهانی پخش شد که شـــامل تصاویری از فعالیت های پژوهشی، 
پروژه های کلیدی و تأثیرات ایشـــان بر جامعه علمی بود. این کلیپ 
که توسط دانشجویان انجمن علمی زیســـت شناسی دانشگاه قم و 

گروه رسانه شـــهید آوینی و  با دقت و هنرمندی تهیه شده بود، مورد 
اســـتقبال گرم حضار قرار گرفت و تصویری روشن از تعهد و پشتکار 

این دانشمند عزیز ارائه داد.

اهدای جوایز و لوح تقدیر
نقطه اوج مراسم، اهدای لوح های تقدیر و هدایای ویژه به پروفسور 
نصر اصفهانی و دکتر بمبئی بود. لوح تقدیر و تابلوفرشی با ط چهره 
پروفســـور نصر اصفهانی، که از سمت  انجمن علمی زیست شناسی 
دانشگاه قم تدارک دیده شده بود، به پاس «تلاش های بی وقفه در 
پیشرفت علم و فناوری ایران» به ایشان اهدا شد. همچنین هدایای 
نفیسی به نمایندگی از جامعه علمی کشور به هر دو دانشمند تقدیم 
گردید. این لحظه با تشـــویق ایســـتاده حضار همراه بود که فضای 

سالن را سرشار از حس غرور و افتخار کرد.

مصاحبه اختصاصی نشریه بیوم با مهمانان ویژه همایش   ...

جناب آقای پروفسور 
محمدحسین نصر اصفهانی 

بنیانگذار مرکز باروری و ناباروری اصفهان 
رئیس پژوهشکده زیست فناوری رویان اصفهان

بیوگرافی متخصری از پروفســـور محمد حســـین 
نصر اصفهانی

در ســـال ۱۳۴۵ در شـــهر اصفهان به دنیا آمـــده ام و دوره ابتدایی و 
راهنمایی را در ایران ســـپری کرده و دوران دبیرستان را نیز در ایرلند 
شـــمالی گذراندم، ســـپس موفق به گذرانـــدن دوره لیســـانس در 
دانشـــگاه لندن و همچنین مقطع دکترا در دانشگاه کمبریچ شدم. 
اما در ادامه به ایران بازگشـــتم و در دانشـــگاه علوم پزشکی مشغول 
فعالیت شدم و سپس، توانستم پژوهشگاه رویان را پایه گذاری کنم 
و اکنون نیـــز، در مرکز نابـــاروری پویش و رویش مشـــغول فعالیت 

هستم.
از توضیحات شما متشکریم آقای دکتر

یکی از بزرگترین چالش های شـــما در این مســـیر چه 
بوده  است؟

زمینه کاری من بیشـــتر جنین شناسی است ولی همیشه به بچه ها 
میگویم که اگر شـــما بخواهید به قله ی کوه کوســـوف بروید که در 
اصفهان معروف اســـت، در حال رفتن با ســـنگ های بـــزرگ روبه رو 
خواهید شـــد و اینجا می توانید وقت بگذارید و ســـنگ هارا جابه جا 

کنید، یا وقت بگزارید و سنگ را دور بزنید!
برای رسیدن به موفقت نیاز به راهکار های جدید است، به این معنی 
کـــه اگر یک مـــاده ای وجـــود نـــدارد، پس ســـعی کنید مـــاده ای را 
جایگزینش کنید. همچنین اگر وســـیله ای وجود ندارد، می تونید از 
دیگران قـــرض بگیرید و یا با یکدیگر همکاری کنید. برای رســـیدن به 
هدف، تلاش و پشتکار لازم است و به نظر من آن چیزی که من را به 

موفقیت رسانده، پشتکار من بوده است.

سنگ اندازی در مسیر شما وجود داشته است؟
همیشه مشکلات هست ولی خب انسانی که بخواهد کاری را انجام 
دهد، ســـعی می کنـــد هوشـــمندانه فعالیت کند؛ یعنـــی طوری که 

کمترین ممانعت ها پیش روی او قرار داشته باشد.
بـــه طور مثال، اگر قصد انجام IVF را دارد، می توانید یک مرکز IVF راه 
اندازی کند ولی اگر بخواهد یک داروی جدید کشف کند، بسیار سخت 
ع کار به سمت چنین فعالیت هایی نمی روم. تر  است و من برای شرو
سعی کنید کاری را انجام بدهید که قابل انجام باشد و همه جوانب را 

از قبل بسنجید.
مـــن می توانم یک ایده بزرگ داخل ذهنم ایجـــاد کنم ولی اگر نتوانم 

انجامش بدهم درواقع ثمره ای ندارد.
وقتی ما شبیه سازی را انجام دادیم، ابزار آن داخل کشور وجود داشت 
و دکتر کاظمی آشـــتیانی حمایت مالـــی را انجام دادنـــد که با همت 

جوانان،  انجام شد.
در کل، باید ایده ای را انتخاب کنیم که قابل انجام باشد.

آدم ها هرچقدر به تحقیق هایشـــان عمق بدهند، باید مواد مصرفی 
بیشتری را در آزمایشگاه مصرف کنند.

آقای دکتر امروز ذخیره بند ناف در کشـــور رایج شده و 
درمان های مختلفی از این طریق ارائه می شود؛ توصیه 

ع چیست؟ شما در این موضو
ذخیره ســـازی بند ناف یک هزینه اولیه و یک شارژ هر ساله دارد، که 
اگر کسی می تواند این هزینه ها را متقبل شود، بهتر است که این کار 
را انجام بدهد. زیرا در آینده به احتمـــال یک در هزار اگر آن کودک به 
سرطان خون مبتلا شد و نیاز به شیمی درمانی و پیوند مغز استخوان 
پیدا کرد، این ذخیره وجود داشـــته باشـــد و بتـــوان از آن برای درمان 

استفاده کرد.

مهم ترین بیماری هایی که می توان با این روش درمان 
کرد، چه بیماری هایی هستند؟

بیماری هایی مانند تالاسمی و همچنین کسانی که ضعف سیستم 
ایمنی دارند را میتوان با پیوند مغز استخوان، درمان کرد.

چند درصد از این ذخایر استفاده شده و موثر بوده است؟
فکر می کنم از ۲۰۰ تا ۴۰۰ هزار نمونه بند ناف ذخیره شده، ۳۰۰ تا ۴۰۰ 

مورد آن تاکنون استفاده شده است.
 

به عنوان سوال آخر توصیه شما به دانشجویان چیست؟

اول اینکه در زمینه پژوهش موانع زیاد اســـت و دلسرد نشوید، دوم 
باید باید علاقه مند باشـــید، زیرا کســـی که طرز فکرش از همان ابتدا 
ع مالی باشـــد، لزوما به پول نمی رســـد. در نتیجه سعی کنید  موضو
همیشـــه کار ها را به صورت تیمی انجام دهید و در تلاش باشید تا با 

اساتید خوب و مجرب فعالیت کنید. 

بعنوان سخن آخر هم؛ 
بعضی وقت ها گذشت و صبر داشته باشید زیرا همه این موفقیت 

ها در یک شب به دست نمی آید. 
موفق باشید
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بیوگرافی متخصری از پروفســـور محمد حســـین 
نصر اصفهانی

در ســـال ۱۳۴۵ در شـــهر اصفهان به دنیا آمـــده ام و دوره ابتدایی و 
راهنمایی را در ایران ســـپری کرده و دوران دبیرستان را نیز در ایرلند 
شـــمالی گذراندم، ســـپس موفق به گذرانـــدن دوره لیســـانس در 
دانشـــگاه لندن و همچنین مقطع دکترا در دانشگاه کمبریچ شدم. 
اما در ادامه به ایران بازگشـــتم و در دانشـــگاه علوم پزشکی مشغول 
فعالیت شدم و سپس، توانستم پژوهشگاه رویان را پایه گذاری کنم 
و اکنون نیـــز، در مرکز نابـــاروری پویش و رویش مشـــغول فعالیت 

هستم.
از توضیحات شما متشکریم آقای دکتر

یکی از بزرگترین چالش های شـــما در این مســـیر چه 
بوده  است؟

زمینه کاری من بیشـــتر جنین شناسی است ولی همیشه به بچه ها 
میگویم که اگر شـــما بخواهید به قله ی کوه کوســـوف بروید که در 
اصفهان معروف اســـت، در حال رفتن با ســـنگ های بـــزرگ روبه رو 
خواهید شـــد و اینجا می توانید وقت بگذارید و ســـنگ هارا جابه جا 

کنید، یا وقت بگزارید و سنگ را دور بزنید!
برای رسیدن به موفقت نیاز به راهکار های جدید است، به این معنی 
کـــه اگر یک مـــاده ای وجـــود نـــدارد، پس ســـعی کنید مـــاده ای را 
جایگزینش کنید. همچنین اگر وســـیله ای وجود ندارد، می تونید از 
دیگران قـــرض بگیرید و یا با یکدیگر همکاری کنید. برای رســـیدن به 
هدف، تلاش و پشتکار لازم است و به نظر من آن چیزی که من را به 

موفقیت رسانده، پشتکار من بوده است.

سنگ اندازی در مسیر شما وجود داشته است؟
همیشه مشکلات هست ولی خب انسانی که بخواهد کاری را انجام 
دهد، ســـعی می کنـــد هوشـــمندانه فعالیت کند؛ یعنـــی طوری که 

کمترین ممانعت ها پیش روی او قرار داشته باشد.
بـــه طور مثال، اگر قصد انجام IVF را دارد، می توانید یک مرکز IVF راه 
اندازی کند ولی اگر بخواهد یک داروی جدید کشف کند، بسیار سخت 
ع کار به سمت چنین فعالیت هایی نمی روم. تر  است و من برای شرو
سعی کنید کاری را انجام بدهید که قابل انجام باشد و همه جوانب را 

از قبل بسنجید.
مـــن می توانم یک ایده بزرگ داخل ذهنم ایجـــاد کنم ولی اگر نتوانم 

انجامش بدهم درواقع ثمره ای ندارد.
وقتی ما شبیه سازی را انجام دادیم، ابزار آن داخل کشور وجود داشت 
و دکتر کاظمی آشـــتیانی حمایت مالـــی را انجام دادنـــد که با همت 

جوانان،  انجام شد.
در کل، باید ایده ای را انتخاب کنیم که قابل انجام باشد.

آدم ها هرچقدر به تحقیق هایشـــان عمق بدهند، باید مواد مصرفی 
بیشتری را در آزمایشگاه مصرف کنند.

آقای دکتر امروز ذخیره بند ناف در کشـــور رایج شده و 
درمان های مختلفی از این طریق ارائه می شود؛ توصیه 

ع چیست؟ شما در این موضو
ذخیره ســـازی بند ناف یک هزینه اولیه و یک شارژ هر ساله دارد، که 
اگر کسی می تواند این هزینه ها را متقبل شود، بهتر است که این کار 
را انجام بدهد. زیرا در آینده به احتمـــال یک در هزار اگر آن کودک به 
سرطان خون مبتلا شد و نیاز به شیمی درمانی و پیوند مغز استخوان 
پیدا کرد، این ذخیره وجود داشـــته باشـــد و بتـــوان از آن برای درمان 

جناب آقای دکتر بیژن بمبئی 

عضـــو هیئت علمی پژوهشـــگاه ملی مهندســـی ژنتیک و 
زیست فناوری

استفاده کرد.

مهم ترین بیماری هایی که می توان با این روش درمان 
کرد، چه بیماری هایی هستند؟

بیماری هایی مانند تالاسمی و همچنین کسانی که ضعف سیستم 
ایمنی دارند را میتوان با پیوند مغز استخوان، درمان کرد.

چند درصد از این ذخایر استفاده شده و موثر بوده است؟
فکر می کنم از ۲۰۰ تا ۴۰۰ هزار نمونه بند ناف ذخیره شده، ۳۰۰ تا ۴۰۰ 

مورد آن تاکنون استفاده شده است.
 

به عنوان سوال آخر توصیه شما به دانشجویان چیست؟

مصاحبه اختصاصی  ...

اول اینکه در زمینه پژوهش موانع زیاد اســـت و دلسرد نشوید، دوم 
باید باید علاقه مند باشـــید، زیرا کســـی که طرز فکرش از همان ابتدا 
ع مالی باشـــد، لزوما به پول نمی رســـد. در نتیجه سعی کنید  موضو
همیشـــه کار ها را به صورت تیمی انجام دهید و در تلاش باشید تا با 

اساتید خوب و مجرب فعالیت کنید. 

بعنوان سخن آخر هم؛ 
بعضی وقت ها گذشت و صبر داشته باشید زیرا همه این موفقیت 

ها در یک شب به دست نمی آید. 
موفق باشید

آقای دکتر بمبئی خیلی لطف کردین که به دانشـــگاه قم تشـــریف 
آوردید

با سلام. باعث افتخار بنده است که برای اولین بار به دانشگاه قم آمدم 
و در حضور اساتید مهربان شـــما و دانشجویان علاقه مند شما بودم. 
انشاالله در سال های اینده خبر های خوب از دانشگاه شما مثل اخبار 

پیشرفت دانشجوبان شما را بشنویم و مقالات شما را ببینیم.

 آقای دکتـــر لطفا یـــک بیوگرافی مختصـــر از خودتان 
بفرمایید.

من متولد سال ۱۳۴۴ در تهران هستم. دیپلم خودم را از دبیرستان 
کمال اخذ کردم. سپس دوره لیســـانس را در رشته علوم گیاهی، در 
دانشـــگاه شـــهید بهشـــتی گذراندم. همچنین بلافاصله بعد از آن 
مدرک فوق لیسانس را در رشـــته بیوشیمی بالینی از دانشکده علوم 
پزشکی دانشگاه شهید بهشتی اخذ کردم و بعد از آن ، با موفقیت در 
امتحان اعزام دانشجو به آلمان، توانستم در دانشگاه هامبورگ و در 

رشته دکتری بیوشیمی و بیولوژی مولکولی ادامه تحصیل بدهم.
ســـپس برای اخذ مدرک فوق دکتری به آمریـــکا مهاجرت کردم و در 
دانشگاه پزشکی تگزاس در رشته آنزیم شناسی مشغول به تحصیل 

شـــدم و بعد از بازگشت به ایران، در پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک 
مستقر شدم که اکنون نیز همچنان در آنجا فعال هستم.

آقای دکتر، مسیر بسیار طولانی شما حتما دارای چالش 
های بسیار زیادی بوده اســـت، یکی از آن چالش ها که 
باعث ناامیدی شـــما شد چه بود، و چگونه آن را برطرف 

کردید؟
متاســـفانه موانع خیلی زیـــاد بـــود، آن دوران که بنده مشـــغول به 
تحصیل بـــودم، مصادف با دوران جنگ بود. خاطرم هســـت در روز 
آزمون قا شناســـی، دانشگاه شهید بهشـــتی مورد هدف موشک 
عراقی ها قرار گرفت و متاسفانه جلسه امتحان دچار به هم ریختگی 
شـــد. اما درکل عشـــق و علاقه ای که من به زیست شناسی داشتم، 

بخصوص در شاخه مولکولی باعث موفقیت بنده شد.
مهاجرت به خا واقعا تجربه ســـختی بود و من وقتی به آلمان سفر 
کردم، حتی یک کلمه آلمانی هم بلد نبودم و تازه متوجه شدم انسان 

بی سواد یعنی چی.
سختی های فراوانی وجود داشت، اما روز های خوبی هم داشته ام و 
بابت مســـیری که طی کرده ام، پشیمان نیستم. برعکس، خوشحال 
میشوم اگر خداوند یک عمر دوباره بمن عطا کند تا دوباره بتوانم این 
مســـیر را تکرار کنم. باید علاقه وجود داشته باشد، اگر علاقه وجود 

نداشته باشد، قطعا جذابیتی هم در مسیر وجود ندارد.

توصیه های شما به دانشـــجویان و کسانی که صحبت 
های شما را گوش میکنند چیست؟

توصیم من به دانشـــجویان این است که، دروس اختصاصی را خیلی 
خـــوب بخوانند و مفاهیم زیر بنایی را خـــوب درک بکنند تا در مراحل 
بعدی زندگی عقلانی تر پیش برونـــد. همچنین، بدانید که علمی که 
امروز میخوانید همیشـــه در زندگی به کار شما خواهد آمد. از اساتید 

درخواست کنید که کاربرد این علوم را به شما توضیح بدهند.

آقای دکتر تا به حال اتفاق افتاده اســـت که ناامید شده 
باشید؟

من همیشه خدا را شـــکر میکنم که همیشـــه بنده را در این مسیر 
دوست داشـــته اســـت. در زمان جنگ، من  باید به خدمت سربازی 
میرفتم، که در آزمون اعزام به خا قبول شـــدم و بعد از بازگشت به 
ایران اعلام کردند کسانی که در خا تحصیل کرده از سربازی معاف 
هســـتند، این خاطره همیشـــه در مواقع ناامیدی به من امید داده 

است.

آقای دکتر آینده رشته زیست شناسی و زیست فناوری را 
آینده چطور می بینید؟

ببینید از نظر من زیســـت فناوری و زیست شناســـی در بیست سال 

آینده بیشترین نوآوری ها را خواهند داشت، در حال حاضر بسیاری از 
شـــرکت های بورس اروپا و امریکا با زیست شناسی یا زیست فناوری 

مرتبط هستند و به نظر من آینده روشنی خواهند داشت.

آقای دکتر یکی از  اشـــتباهات بزرگ شـــما که به آن فکر 
میکنید و از آن درس گرفتید را بفرمایید.

یکی از اشـــتباهات من این بود که دیر هنگام به سراغ کاربردی کردن 
دانش خود حرکت کردم و باید زودتر این کار را میکردم.

آقای دکتر به نظر شما دانشجویان چطور میتوانند وارد 
بازار کار بشوند؟

دانشـــجویان عزیـــز باید با کارآموزی خـــود را وارد بـــازار کار کنند و در 
کارخانجات صنایع زیســـتی مثل کارخانه های آرد و سوهان کارکنند، 
اگر بچه هـــا در این صنایع کارآمـــوزی کنند و با دیـــد جدید خود به 
فرآیندها نگاه کننـــد ،میتوانند ایده های جدیـــد بدهند و حتی برای 

خودشان آن مسیر را به عنوان هدف شغلی انتخاب نمایند.

نشریه علمی تخصصی - دانشجویی بیوم١٢

ویژه نامه همایش روز جهانی زیست شناسی



بیوگرافی متخصری از پروفســـور محمد حســـین 
نصر اصفهانی

در ســـال ۱۳۴۵ در شـــهر اصفهان به دنیا آمـــده ام و دوره ابتدایی و 
راهنمایی را در ایران ســـپری کرده و دوران دبیرستان را نیز در ایرلند 
شـــمالی گذراندم، ســـپس موفق به گذرانـــدن دوره لیســـانس در 
دانشـــگاه لندن و همچنین مقطع دکترا در دانشگاه کمبریچ شدم. 
اما در ادامه به ایران بازگشـــتم و در دانشـــگاه علوم پزشکی مشغول 
فعالیت شدم و سپس، توانستم پژوهشگاه رویان را پایه گذاری کنم 
و اکنون نیـــز، در مرکز نابـــاروری پویش و رویش مشـــغول فعالیت 

هستم.
از توضیحات شما متشکریم آقای دکتر

یکی از بزرگترین چالش های شـــما در این مســـیر چه 
بوده  است؟

زمینه کاری من بیشـــتر جنین شناسی است ولی همیشه به بچه ها 
میگویم که اگر شـــما بخواهید به قله ی کوه کوســـوف بروید که در 
اصفهان معروف اســـت، در حال رفتن با ســـنگ های بـــزرگ روبه رو 
خواهید شـــد و اینجا می توانید وقت بگذارید و ســـنگ هارا جابه جا 

کنید، یا وقت بگزارید و سنگ را دور بزنید!
برای رسیدن به موفقت نیاز به راهکار های جدید است، به این معنی 
کـــه اگر یک مـــاده ای وجـــود نـــدارد، پس ســـعی کنید مـــاده ای را 
جایگزینش کنید. همچنین اگر وســـیله ای وجود ندارد، می تونید از 
دیگران قـــرض بگیرید و یا با یکدیگر همکاری کنید. برای رســـیدن به 
هدف، تلاش و پشتکار لازم است و به نظر من آن چیزی که من را به 

موفقیت رسانده، پشتکار من بوده است.

سنگ اندازی در مسیر شما وجود داشته است؟
همیشه مشکلات هست ولی خب انسانی که بخواهد کاری را انجام 
دهد، ســـعی می کنـــد هوشـــمندانه فعالیت کند؛ یعنـــی طوری که 

کمترین ممانعت ها پیش روی او قرار داشته باشد.
بـــه طور مثال، اگر قصد انجام IVF را دارد، می توانید یک مرکز IVF راه 
اندازی کند ولی اگر بخواهد یک داروی جدید کشف کند، بسیار سخت 
ع کار به سمت چنین فعالیت هایی نمی روم. تر  است و من برای شرو
سعی کنید کاری را انجام بدهید که قابل انجام باشد و همه جوانب را 

از قبل بسنجید.
مـــن می توانم یک ایده بزرگ داخل ذهنم ایجـــاد کنم ولی اگر نتوانم 

انجامش بدهم درواقع ثمره ای ندارد.
وقتی ما شبیه سازی را انجام دادیم، ابزار آن داخل کشور وجود داشت 
و دکتر کاظمی آشـــتیانی حمایت مالـــی را انجام دادنـــد که با همت 

جوانان،  انجام شد.
در کل، باید ایده ای را انتخاب کنیم که قابل انجام باشد.

آدم ها هرچقدر به تحقیق هایشـــان عمق بدهند، باید مواد مصرفی 
بیشتری را در آزمایشگاه مصرف کنند.

آقای دکتر امروز ذخیره بند ناف در کشـــور رایج شده و 
درمان های مختلفی از این طریق ارائه می شود؛ توصیه 

ع چیست؟ شما در این موضو
ذخیره ســـازی بند ناف یک هزینه اولیه و یک شارژ هر ساله دارد، که 
اگر کسی می تواند این هزینه ها را متقبل شود، بهتر است که این کار 
را انجام بدهد. زیرا در آینده به احتمـــال یک در هزار اگر آن کودک به 
سرطان خون مبتلا شد و نیاز به شیمی درمانی و پیوند مغز استخوان 
پیدا کرد، این ذخیره وجود داشـــته باشـــد و بتـــوان از آن برای درمان 

استفاده کرد.

مهم ترین بیماری هایی که می توان با این روش درمان 
کرد، چه بیماری هایی هستند؟

بیماری هایی مانند تالاسمی و همچنین کسانی که ضعف سیستم 
ایمنی دارند را میتوان با پیوند مغز استخوان، درمان کرد.

چند درصد از این ذخایر استفاده شده و موثر بوده است؟
فکر می کنم از ۲۰۰ تا ۴۰۰ هزار نمونه بند ناف ذخیره شده، ۳۰۰ تا ۴۰۰ 

مورد آن تاکنون استفاده شده است.
 

به عنوان سوال آخر توصیه شما به دانشجویان چیست؟

اول اینکه در زمینه پژوهش موانع زیاد اســـت و دلسرد نشوید، دوم 
باید باید علاقه مند باشـــید، زیرا کســـی که طرز فکرش از همان ابتدا 
ع مالی باشـــد، لزوما به پول نمی رســـد. در نتیجه سعی کنید  موضو
همیشـــه کار ها را به صورت تیمی انجام دهید و در تلاش باشید تا با 

اساتید خوب و مجرب فعالیت کنید. 

بعنوان سخن آخر هم؛ 
بعضی وقت ها گذشت و صبر داشته باشید زیرا همه این موفقیت 

ها در یک شب به دست نمی آید. 
موفق باشید

آقای دکتر بمبئی خیلی لطف کردین که به دانشـــگاه قم تشـــریف 
آوردید

با سلام. باعث افتخار بنده است که برای اولین بار به دانشگاه قم آمدم 
و در حضور اساتید مهربان شـــما و دانشجویان علاقه مند شما بودم. 
انشاالله در سال های اینده خبر های خوب از دانشگاه شما مثل اخبار 

پیشرفت دانشجوبان شما را بشنویم و مقالات شما را ببینیم.

 آقای دکتـــر لطفا یـــک بیوگرافی مختصـــر از خودتان 
بفرمایید.

من متولد سال ۱۳۴۴ در تهران هستم. دیپلم خودم را از دبیرستان 
کمال اخذ کردم. سپس دوره لیســـانس را در رشته علوم گیاهی، در 
دانشـــگاه شـــهید بهشـــتی گذراندم. همچنین بلافاصله بعد از آن 
مدرک فوق لیسانس را در رشـــته بیوشیمی بالینی از دانشکده علوم 
پزشکی دانشگاه شهید بهشتی اخذ کردم و بعد از آن ، با موفقیت در 
امتحان اعزام دانشجو به آلمان، توانستم در دانشگاه هامبورگ و در 

رشته دکتری بیوشیمی و بیولوژی مولکولی ادامه تحصیل بدهم.
ســـپس برای اخذ مدرک فوق دکتری به آمریـــکا مهاجرت کردم و در 
دانشگاه پزشکی تگزاس در رشته آنزیم شناسی مشغول به تحصیل 

مصاحبه اختصاصی  ...

شـــدم و بعد از بازگشت به ایران، در پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک 
مستقر شدم که اکنون نیز همچنان در آنجا فعال هستم.

آقای دکتر، مسیر بسیار طولانی شما حتما دارای چالش 
های بسیار زیادی بوده اســـت، یکی از آن چالش ها که 
باعث ناامیدی شـــما شد چه بود، و چگونه آن را برطرف 

کردید؟
متاســـفانه موانع خیلی زیـــاد بـــود، آن دوران که بنده مشـــغول به 
تحصیل بـــودم، مصادف با دوران جنگ بود. خاطرم هســـت در روز 
آزمون قا شناســـی، دانشگاه شهید بهشـــتی مورد هدف موشک 
عراقی ها قرار گرفت و متاسفانه جلسه امتحان دچار به هم ریختگی 
شـــد. اما درکل عشـــق و علاقه ای که من به زیست شناسی داشتم، 

بخصوص در شاخه مولکولی باعث موفقیت بنده شد.
مهاجرت به خا واقعا تجربه ســـختی بود و من وقتی به آلمان سفر 
کردم، حتی یک کلمه آلمانی هم بلد نبودم و تازه متوجه شدم انسان 

بی سواد یعنی چی.
سختی های فراوانی وجود داشت، اما روز های خوبی هم داشته ام و 
بابت مســـیری که طی کرده ام، پشیمان نیستم. برعکس، خوشحال 
میشوم اگر خداوند یک عمر دوباره بمن عطا کند تا دوباره بتوانم این 
مســـیر را تکرار کنم. باید علاقه وجود داشته باشد، اگر علاقه وجود 

نداشته باشد، قطعا جذابیتی هم در مسیر وجود ندارد.

توصیه های شما به دانشـــجویان و کسانی که صحبت 
های شما را گوش میکنند چیست؟

توصیم من به دانشـــجویان این است که، دروس اختصاصی را خیلی 
خـــوب بخوانند و مفاهیم زیر بنایی را خـــوب درک بکنند تا در مراحل 
بعدی زندگی عقلانی تر پیش برونـــد. همچنین، بدانید که علمی که 
امروز میخوانید همیشـــه در زندگی به کار شما خواهد آمد. از اساتید 

درخواست کنید که کاربرد این علوم را به شما توضیح بدهند.

آقای دکتر تا به حال اتفاق افتاده اســـت که ناامید شده 
باشید؟

من همیشه خدا را شـــکر میکنم که همیشـــه بنده را در این مسیر 
دوست داشـــته اســـت. در زمان جنگ، من  باید به خدمت سربازی 
میرفتم، که در آزمون اعزام به خا قبول شـــدم و بعد از بازگشت به 
ایران اعلام کردند کسانی که در خا تحصیل کرده از سربازی معاف 
هســـتند، این خاطره همیشـــه در مواقع ناامیدی به من امید داده 

است.

آقای دکتر آینده رشته زیست شناسی و زیست فناوری را 
آینده چطور می بینید؟

ببینید از نظر من زیســـت فناوری و زیست شناســـی در بیست سال 

آینده بیشترین نوآوری ها را خواهند داشت، در حال حاضر بسیاری از 
شـــرکت های بورس اروپا و امریکا با زیست شناسی یا زیست فناوری 

مرتبط هستند و به نظر من آینده روشنی خواهند داشت.

آقای دکتر یکی از  اشـــتباهات بزرگ شـــما که به آن فکر 
میکنید و از آن درس گرفتید را بفرمایید.

یکی از اشـــتباهات من این بود که دیر هنگام به سراغ کاربردی کردن 
دانش خود حرکت کردم و باید زودتر این کار را میکردم.

آقای دکتر به نظر شما دانشجویان چطور میتوانند وارد 
بازار کار بشوند؟

دانشـــجویان عزیـــز باید با کارآموزی خـــود را وارد بـــازار کار کنند و در 
کارخانجات صنایع زیســـتی مثل کارخانه های آرد و سوهان کارکنند، 
اگر بچه هـــا در این صنایع کارآمـــوزی کنند و با دیـــد جدید خود به 
فرآیندها نگاه کننـــد ،میتوانند ایده های جدیـــد بدهند و حتی برای 

خودشان آن مسیر را به عنوان هدف شغلی انتخاب نمایند.

١٣ نشریه علمی تخصصی - دانشجویی بیوم
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سخن کارشناس اجرایی همایش؛ 
جناب آقای سیدمحمدسجاد سجادی

سخن کارشناس اجرایی  همایش روز جهانی زیست شناسی ...

خدا را شاکریم که توانستیم برای سومین سال متوالی، روز جهانی 
زیست شناسی را گرامی بداریم.

همایش امســـال که با همت و تـــلاش دانشـــجویان انجمن علمی 
زیست شناسی و با همکاری گروه زیست شناسی دانشگاه قم برگزار 
شـــد، میتواند نقطه عطفی در پیشـــینه علمی این دانشـــگاه و گروه 

زیست شناسی باشد.
این همایش فاخر و بزرگ با عنوان " بزرگداشـــت روز جهانی زیست
 شناسی با محوریت دستاوردهای نوین در زمینه تولید مثل، سلو ل
 های بنیادی و زیســـت فناوری " با حضور اندیشمندان حوزه زیست 

شناسی نوین برگزار شد.

گاهی  از اهـــداف اصلی این گردهمایی، آشـــنایی و افزایش ســـطح آ
علمی جامعه دانشجویان در حوزه زیست فناوری و تولید مثل بود تا 
یک فضای علمی برای انتقال تجربیات و دانش نوین فراهم شـــود. در 
زمینه زیســـت فناوری، از حضور جناب آقای دکتر بیژن بمبئی که از 
فعالان و اســـاتید این رشـــته هســـتند، دعوت به عمل آمده بود که 
ایشـــان با بیان شیوای خود نســـبت به علم زیســـت شناسی و علم 

زیست فناوری، باعث ایجاد انگیزه در دانشجویان شدند.
همچنیـــن در حـــوزه تولیـــد مثل بـــا دعـــوت از جناب آقـــای دکتر 
محمدحســـین نصراصفهانـــی و حضور ایشـــان در ایـــن همایش 
افتخاری بزرگ نصیب دانشجویان گروه زیست شناسی شد. ایشان، 
با ســـابقه علمی درخشـــان و بیان علمی که در زمینه درمان ناباروری 
ع بیان کردند ،  داشـــتند و توضیحات کاملـــی که در مورد این موضـــو
ایجاد شـــور و شـــوق علمی نموده و بازخورد این سخنان در صحبت 

های دانشجویان کاملا درک می شد.

بازخوردها بســـیار دلگرم کننده بود. چه از ســـوی دانشجویان، که با 
استقبال خوبی شرکت کردند و چه از طرف مسئولان دانشگاه قم که 

از سطح برگزاری و محتوای همایش ابراز رضایت داشتند.
امیدواریم که در ســـال های آینده بتوانیم این همایش را در ســـطح 
وسیع تری برگزار کنیم؛ با مشارکت بیشتر دانشگاه ها، مهمانان بین
 المللی و پوشـــش رســـانه ای گســـترده تر. همچنین شـــاهد حضور 
اندیشمندان و اســـاتید حوزه زیست شناسی در دانشگاه قم باشیم و 
روزی برسد که علم زیست شناسی با همت جوانان ایرانی بر قله های 

افتخار جهانی تکیه بزند.
البته یکی از چالش های اصلی ما، رســـانه ای کـــردن همایش و دیده 
شـــدن آن بود که با برنامه ریـــزی دقیق و تیم پرتلاش دانشـــجویی، 
توانستیم همایش را در رسانه ها پوشـــش بدهیم؛ از جمله چندین 

خبرگزاری  و حتی صدا و سیمای مرکز قم که این برای ما یک دستاورد 
مهم بود.

در پایـــان بنده از طرف خودم و گروه زیســـت شناســـی از زحمات بی 
وقفه و پرتلاش دبیران انجمن علمی زیســـت شناسی آقای محمد 
خانی و خانم فرنوش رضایی کمال تقدیر و تشکر را دارم. همچنین از 
زحمات اعضای انجمـــن علمی : خانم زهره قنبریـــان، آقای مهدی 
اسدی ، خانم زینب سادات سجادی ، آقای سید سجاد موسوی،خانم 
منصوره اکبری،آقای مســـعود خوشـــابی، خانم معصومه فتاحی ، 
آقای ایلیا قیطاسی ، خانم نیلوفر صالحی، خانم فاطمه مرتضوی نیا ، 
خانم آرزو موســـوی ، خانم فاطمه برهانی ، خانم زهرا محمدجانی و 
خانم پیرزاد تشـــکر میکنم که اگر تلاش های این عزیزان نبود قطعا 

این همایش به این خوبی برگزار نمیشد.

همچنین از معاونت فرهنگی دانشـــگاه قم جهت ایجاد شـــرایط و 
بسترسازی فرهنگی و علمی که برای دانشجویان انجام داند قدردانی 

کرده و تشکر مینماییم.
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